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Ser du godt efter på dette foto fra en begivenhed i Asia 
House, mandag 2. oktober, finder du kun én senior, vores 
gode kollega i ØK Klubben og bestyrelsesmedlem i ØK 
Fonden, Kenneth Luciani, foran storskærmen. ØK 
Fonden havde på dagen kaldt til ung samling med stor 
succes omkring et helt nyt koncept for studerende, der har 
fokus på Asien-relateret karriere. 

Dagens arrangementet var også ramme for uddeling af 
ØK Fondens Bachelor Competition. Her kunne Kenneth 
Luciani glæde Amaldur Jónsson, Timmy Foo og Tove 
Duncan-Jones med legater. På billedet står de tre unge 
sammen med Kenneth.

Bud til unge: “Living Asia in Asia House”

ELJ

Lanceringen af ØK-åndens Medarbejder-Pulje i seneste 
udgave af ØK Bladet har medført positive tilkendegivelser 
fra mange af klubbens medlemmer. Flere har allerede 
stillet klubben yderligere donationer i udsigt, ligesom det 
har medført, at endnu et medlem, Christen Møller, 

Malaga, har besluttet sig til at følge trop med klubbens 125 
livsmedlemmer.

Vi omtalte sidst Helge Frederiksens berømmelse af ØK-
ånden som sin baggrund for at bidrage. I denne udgave af 
bladet følger vi op med omtale af en særlig donation, som 
endnu et bevis på værdien af ØK-ånden, ØK folk tager 
med sig gennem hele livet. 

EBC + ELJ

Mere om de unge og Asia House side 13

Se indslag med Lisbet Løkke – 
enke efter Scott Gønge side 5

ØK-åndens
Medarbejder-Pulje
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75 år:

13.01

Mogens Andreasen

Nakskov

m.n.a@youmail.dk
(Se også artikel side 11)

08.01

Mogens C. Bay

Omaha, Nebraska, USA

Bay@Valmont.com 

28.01

Peer Harms Larsen

Kirke Hyllinge

ahlphl@mail.tele.dk 

02.03

Jørn Hinge

Frederiksbeg

jorn.hinge0203@gmail.com 
(Se også artikel side 6)

07.02

Helmer Mertz

Skovlunde

lishel@mertznet.dk

04.02

Erik Wikstrøm
Jensen

Virum

wikstroem@get2net.dk 

15.03

Henning Prøhl

Helsingør

adoranten@me.com 

18.03

Jan Erlund

Hellerup

je@
copenhagenchambers.dk 

(Interview side 8)

27.01

Jens Estrup

Hørsholm

jens.estrup@gmail.com

03.01

Ole Kajander

Charlottenlund

sven@riskaer.com

90 år:

80 år:

85 år:

Egon Bo Pedersen blev 75 år, 27. november

I den lange række af hel- og halvrunde 
fødselarer i seneste udgave af ØK Bladet, 
september 2023, var klubmedlem Egon Bo 
Pedersen (billedet), Svendborg, desværre ikke 
kommet med blandt de forestående 75-årige, 
som Egon rundede mandag, 27. november. 
Egon startede som koksmat i 1966 på ØK´s 
Malacca. Efter tjeneste i marinen i bl.a. 
Grønland tog han kok-uddannelsen i Ålborg. 

Herefter i ØK-flåden som hovmester frem til 1978. Derefter 
køkkenchef på Langeland-Kiel ruten samt kroejer i 16 år.

Egons e-mail: egon-bo@mail.dk

12.01

Inge Dorthe Hansen

Korsør

idh@privat.dk

70 år:

13.03

Carsten Højrup-
Petersen

Nakskov

chp@cti.dk

15.03

Niels Henrik Jensen

København

nhjensen@c.dk  

04.01

Mark Baltzersen

Hellerup

baltzersen@ddf.dk

07.02

Gunnar Moeskjær

Hørsholm

gunnar.moeskjaer@
outlook.com

10.02

Hans-Jørgen Roed 
Jensen

Dronninglund

roedjensen@hotmail.com

65 år:

07.03

Erik Trock-Jansen

Frederiksberg

erik.trockjansen@
gmail.com

25.02

Christian Nørby 
Frimann

Trelleborg, Sverige

christian.frimann@
renntag-nordic.com 

28.02

Kerrn Schmidt-
Jørgensen

Charlottenlund

kerrnsj@gmail.com 

28.02

Ole Emmert Andersen

Warszawa, Polen

balutole@hotmail.com 

09.01

Klaus Bach Nielsen

Viborg

nielsenklausbach@
gmail.com

55 år:

Torben A. Jørgensen er fyldt 85 år

                                adelsten@hotmail.com

ØK Bladet juni 2023 missede desværre, 
at medlem Torben Adelsten Jørgensen, 
København, fyldte 85 år, 1. september.

Forsinket tillykke, Torben.

29.03

Carsten Schmidt

Farum

schmidtfarum@
hotmail.com 

Nye medlemmer – Hjerteligt velkommen i klubben

Svend Rudolf Christiansen, Stenløse. Som 16-
årig i lære hos C.A. Petersen & Nielsen og bestod 
Maskinarbejder svendeprøven i 1967 Startede 
hos Erik Levison A/S 1969 efter aftjent værne-
pligt. Efter ØK´s overtagelse af Erik Levison blev 
Svend en del af ØK's internationale stab og 1979 
blev han udstationeret til Nigeria. 1980 blev han 
tilknyttet EAC Corporate Service Centre (CSC). I 
forbindelse med ØK's erhvervelse af Heidelberg 

agenturet i Phillippinerne i 1980 blev Svend 
udstationeret i Manila, hvor han i øvrigt mødte sin 
nuværende hustru. De efterfølgende år var 
Svend rejsende trouble shooter, træner og 
kursusleder for ØK's grafiske stab i både Afrika og 
Østen. Svend forlod Heidelberg Nordic 2008 og 
startede eget servicevirksomhed ”trykmaskin-
specialisten.dk” som han stadig driver.

Niels Jørgen Drost, Bagsværd. Ansat Nakskov 
Skibsværft 1962–1966 efterfulgt af 14 år som 
maskinchef hos rederiet Ove Skou. Vendte 
tilbage til Nakskov Skibsværft 1980–1983 som 
garantimester (ingeniør).  Efterfølgende fra 1983 

til pensionering  2023 ansat hos BUREAU Veritas 
som Surveyor. Niels Jørgen er i bestyrelsen for 
Nakskov Skibs- & Søfartsmuseum og Næst-
formand i Nakskov Marineforening.

Nyt livsvarigt medlem

— Christen Møller
 Malaga, Spanien

Freddy Arildsen, Frederikssund. Med svende-
brev som maskinarbejder påmønstrede han 
AYUTHAI i 1965 på to rejser til Østen. Derefter tog 
han udvidet maskinmester eksamen fra Køben-
havns Maskinmesterskole. 1966–69 havde 
Freddy flere små sejlture med ØK-skibene 
Magdala, Basra, Malacca, samt lysvagt på 
Sumbawa. Værnepligten fra 1969–71 endte som 
sekondløjtnant i Søværnet. Ansat Carlsberg, 

1971, der inkluderede udstationeringer for 
bryggeriet til Grønland, Thailand, Vietnam og 
Kina. Senere blev han tilknyttet Carlsbergs 
datterselskab Danbrew hvor han arbejdede med 
IT baseret vedligeholdelses systemer med stor 
rejseaktivitet til Nepal, Tyrkiet, Kina, Sri Lanka, 
Myanmar og Laos. I 2004 ansat hos Royal 
Greenland A/S som Teknisk Leder på deres 
rejefabrikker i Grønland indtil pensionering 2010.
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Niels Finn Nielsen, Hong Kong, døde pludseligt, 10. 
december 2023, 66 år. Finn blev ansat i ØK 1977 og 
udsendt til Hong Kong 1981. Efter seks måneder blev han 
overflyttet til Beijing, tilknyttet den grafiske forretning. Han 
blev senere leder af Beijing kontoret.  Da ØK besluttede at 
afhænde EAC Graphics til Heidelberg, 1998, blev Finn 

ansat hos schweiziske, Müller Martini, der ønskede at 
starte egen organisation i Østen, og Finn blev regional 
chef med base i Hong Kong. Han gik på pension fra MM 
2016, hvorefter han påtog sig forskellige Kina-relaterede 
konsulentopgaver med base i Hong Kong.

Nye medlemmer – Hjerteligt velkommen i klubben

Hvis Scott stadig havde været blandt os, ville han have støttet 
ØK Klubben med en donation. I hans ånd, vil jeg derfor gerne 
donere kr. 10.000 til Medarbejder-Puljen med Scotts mest 
citerede verselinjer fra Johannes V. Jensens, ”Hvor smiler fager 
den danske kyst”:

 Vil selv du fatte
 dit væsens rod
 skøn på de skatte
 de efterlod!

ØK BLADET - DECEMBER 2023ØK BLADET - DECEMBER 2023

Torben Dinesen Hansen, Drayton Valley, 
Alberta og Vancouver, B.C. Startede 1971 hos 
Erik Plesner i Import C afdelingen. Efter endt 
militærtid på Bornholm, og kursus i København 
udstationeret til Toronto i august, 1975. Februar 
1976 overflyttet til Vancouver i handelsafde-
lingen, med ansvar for salg af valnødder, peanuts 
og andre lignende varer - mest som led i ØK's 
Kina forretning. I 1978 gift med Susan som var 
ansat i træafdelingen i Vancouver. I 1980 flyttet til 

Brunei som leder af EAC (Brunei). I 1985 tilbudt 
job hos Fibertex i Ålborg, men besluttede at 
forlade ØK og flyttede tilbage til Vancouver, hvor 
han arbejdede med salg og marketing af udstyr 
og productionsvarer til trykkeribranchen i vest 
Canada frem til 2015. Torben mistede sin hustru i 
2011, og i 2018 startede han med en nye partner 
Katrina et nyt eventyr i Drayton Valley med hvad, 
der i dag er blevet til 340 acres og en mindre 
bestand af køer, får, geder, heste, lamaer, etc.

Søren Bech, København. Søren var en af de 
AIESEC studenter, som ØK rekrutterede i første 
halvdel af 1980erne, som et supplement til rekrut-
teringen gennem den traditionelle ØK-elev 
uddannelse. Søren blev først tilknyttet Carlsberg 
Bryggeriet i Malaysia og senere ØK Malaysia som 
AIESEC trainee i 1986. Efter endt trænings-
ophold i Malaysia tog Søren tilbage til København 
for at afslutte sin eksamen på Århus Universitet. 
Den 16. maj 1989 udsendte ØK´s Informations-
afdeling følgende pressemeddelelse: ”Cand. 
Oecon Søren Bech, Åboulevarden 34 C 
København N, der kommer fra Middelfart 
(forældre: Skoledirektør Kaj Bech, Kirstensvej 2, 
Middelfart), er pr. 1.5.1989 ansat som Junior 
Manager i ØK´s Consumer Products Division”. 

De første måneder efter ansættelsen gennemgik 
Søren, sammen med fem andre AIESEC 
dimittender, et flere måneders orienterings-
program i Europa, før han blev udstationeret til 
ØK i Malaysia. 1991 blev Søren General Manager 
for EAC Tobacco, Malaysia som distribuerede 
Phillip Morris produkter i Malaysia, og det blev 
starten på en karriere, hvor Søren senere blev 
ansat ved Diethelm Co Ltd i Thailand. Der 
skiftede han fra distribution service forretning til 
brand owner og har været ansat ved Nabisco, 
Mars Inc, Fumakilla Japan og til sidst Reckitt som 
adm. direktør for Vietnam. Han splitter i dag tiden 
mellem Malaysia og Danmark. Gift med Paula 
Yang, som han mødte i Malaysia.

Donation in memoriam: Svend (Scott) Gønge (1930 – 2013)

ØK-åndens
Medarbejder-Pulje

Scott Gønge, President EAC USA, her fotograferet I Wall Street, 
New York 1976. Scott blev ansat som 16-årig i ØK, 1947, aftjente 
sin værnepligt i Livgarden, udsendt først til Bangkok,1952, 
derefter Vancouver, 1953. Tilbage til Thailand,1957, filialbestyrer 
i Thailand, 1965-1970. Underdirektør ved hovedkontoret, 1970, 
indtil genudsendt og udnævnt til President for i ØK USA, 1976. 
Forlod ØK, 1979, for at starte egen virksomhed i USA.

Scott Gønges enke, Lisbeth Løkke, Fredensborg, 
reflekterer her på udviklingen af den nye pulje for 
ØK-Ånden. 

Lisbeth Løkke: - Med ØK Bladet fra september foran 
mig, må jeg reflektere over artiklen om oprettelsen 
af ØK-åndens Medarbejder-Pulje”, og om Helge 
Frederiksen, der er registreret som den første donor 
til puljen. Jeg vil gerne tilføje, at både formål og 
donation er i (Svend Gønge) Scotts ånd.

For Scott var årene i ØK (1947–1979) de år, der fik 
den største betydning i hans liv. Ikke bare den tid, 
han var ansat i Kompagniet, men langt ind i hans 
anden karriere som President for Troy Chemical 
Corporation, New Jersey, og endnu længere ind i et 
særdeles aktivt otium.

Det var netop oplevelsen som udsendt i Kompag-
niets regi, sammenkoblet med et forbilledligt 
samarbejde med de ØK-kollegaer, der skabte det 
tilhørsforhold, som dannede ”ØK-ånden”. En 
fællesnævner, som jeg oplevede, gjaldt for alle 
tidligere ØK-medarbejdere, der kom til at gæste 
vore hjem i Danmark og i Amerika.

Scotts fond for unge

Med de mangeartede oplevelser – og udfordringer – 
der følger med en international karriere, blev det 
Scotts ønske at give mange unge de muligheder, 
han selv havde i ØK-tiden. Derfor etablerede han i 
2002 ”S. Gonge Virginia Fellowship Fund”, der 
gav legater til udvidet uddannelse og minimum et 
akademisk års ophold på University of Virginia, 
U.S.A. Indtil Scott døde, 23. marts 2013, havde 19 
legatmodtagere afsluttet ophold på University of 
Virginia med afsluttende/supplerende uddannelse i 
jura, sammenlignende litteratur, eller erhvervet en 
M.B.A.

Scott-brevsamling bevaret
Scott Gønge var en særdeles begavet kommunikator, og mange af hans oplevelser er nedskrevet i såvel 
cirkulære som individuelle breve til familie, venner og bekendte. Han sikrede egen kopi af brevene, måske med 
det formål en dag at omsætte dem til et bogprojekt. Scotts alt for tidlige bortgang gjorde, at den plan ikke blev 
realiseret. Brevsamlingen er i dag opbevaret hos Scott Gønges enke, Lisbeth Løkke. Hun har billiget, at ØK 
Klubben har fået indsigt i Scotts brevsamling med det formål at trække de ØK-oplevelser, han har beskrevet, ud 
og eventuelt dele med ØK-kollegaer der har haft fornøjelsen at kende, og i mange tilfælde arbejde sammen med 
Scott Gønge.

**
Klubmedlemmer, der har interesse i at læse et resumé af Gønges brevsamling, kan sende en e-mail til Erik Bøgh 
Christensens erikbc88@mail.dk med anmodning om kopi af notatet.

      EBC + ELJ

In memoriam
Lisbeth Løkke

Fredensborg den 1. december 2023

Følger Helges donation 
op i Scott Gønges ånd 

Dødsfald – Vi ærer deres minde

Lisbeth Marie Hjørne, København, gik bort, 9. september 
2023. Hun blev 80 år. Lisbeth (oprindeligt Aabye) blev 
ansat som sekretær i skibsafdelingen 1964, 21 år gammel. 
Hun startede i Reklamationsafdelingen, der senere blev 
lagt ind under Assuranceafdelingen. Da EAC Assurance 
Agentur blev oprettet med David Vander som chef, blev 

Lisbeth overflyttet hertil hvor hun gradvist overtog 
håndteringen af vareforsikringer, og i den position 
arbejdede hun selvstændigt i godt samarbejde med 
Baltica. Lisbeth bliver husket af kollegaer som en 
ansvarsbevidst, loyal og rigtig god kollega. Lisbeth 
stoppede i ØK 1997.

Lisbeth Løkke,, Fredensborg, enke efter Scott 
Gønge. Lisbeths tidlige erhvervskarriere var 
baseret på en MBA efterfulgt af en Master of 
Science i økonomi, som ledte til stor rejseaktivitet 
og en vifte af rådgivende konsulentopgaver i 
Østen for bl.a. Sunkyong Amerika, I.T.T. Europe 
og Arktisk Institut. På grund af helbredsproblemer 
gik Scott Gønge på tidlig pension fra Troy 
Chemicals, Lisbeth afviklede sit erhvervsvirke og 
de besluttede at blive skovejere i Vermont, U.S.A. 
Skoven på knap 400 acres og senere gården i 
Vermont blev deres helt store passion, og driften 
af disse blev grebet an på bedste ØK-manér med 

internationale rådgivere og lokale forstfolk 
involveret. Da den største del af skoven blev 
solgt, købte Scott og Lisbeth gården "Cedar Hill 
Farm" og et nyt projekt startede med at gøre de 
ca. 100 ha. landbrugsjord til et projekt, der kunne 
hvile i sig selv. Store dele af gårdens arealer 
havde ligget brak i mange år. De arealer er i dag 
forvandlet til 11 separate marker beregnet til 
afgræsning af kødkvæg. Lisbeth, nu med base i 
Danmark, holder sig stadig aktiv ved at påtage sig 
udvalgte konsulentopgaver, der relaterer til 
hendes uddannelse og erfaring - ikke mindst fra 
det aktive liv i Vermont.

Holger Mousten, Hobro, er død, 27. november, 88 år. 
Holger blev ansat som reservedelschef i R.T. Briscoe´s 
(Nigeria) store Motor Division i begyndelsen af 1973. 
Under hans lederskab blev lager-systemerne i sam-
arbejde med ØK Data digitaliseret til noget af det mest 
moderne. Det skete samtidig med at motor-forretningen, 
Toyota, Volvo og Vespa agenturerne, ekspanderede 
voldsomt. 1979-1984 var Holger ansat i Eksportafdelingen 

ved Hovedkontoret med henblik på at indføre moderne 
lagerstyrings-systemer andre steder i organisationen. 
1985-1996 arbejdede Holger for Ford-agenten, Fehr, 
Odense.1996 var han atter tilbage hos R.T. Briscoe 
(Nigeria) Ltd. 1999 slog Holger sig ned i Hobro, hvor han i 
en årrække drev sit eget firma, der handlede med special-
køretøjer i Danmark og udlandet
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Niels Finn Nielsen, Hong Kong, døde pludseligt, 10. 
december 2023, 66 år. Finn blev ansat i ØK 1977 og 
udsendt til Hong Kong 1981. Efter seks måneder blev han 
overflyttet til Beijing, tilknyttet den grafiske forretning. Han 
blev senere leder af Beijing kontoret.  Da ØK besluttede at 
afhænde EAC Graphics til Heidelberg, 1998, blev Finn 

ansat hos schweiziske, Müller Martini, der ønskede at 
starte egen organisation i Østen, og Finn blev regional 
chef med base i Hong Kong. Han gik på pension fra MM 
2016, hvorefter han påtog sig forskellige Kina-relaterede 
konsulentopgaver med base i Hong Kong.

Nye medlemmer – Hjerteligt velkommen i klubben

Hvis Scott stadig havde været blandt os, ville han have støttet 
ØK Klubben med en donation. I hans ånd, vil jeg derfor gerne 
donere kr. 10.000 til Medarbejder-Puljen med Scotts mest 
citerede verselinjer fra Johannes V. Jensens, ”Hvor smiler fager 
den danske kyst”:

 Vil selv du fatte
 dit væsens rod
 skøn på de skatte
 de efterlod!
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Torben Dinesen Hansen, Drayton Valley, 
Alberta og Vancouver, B.C. Startede 1971 hos 
Erik Plesner i Import C afdelingen. Efter endt 
militærtid på Bornholm, og kursus i København 
udstationeret til Toronto i august, 1975. Februar 
1976 overflyttet til Vancouver i handelsafde-
lingen, med ansvar for salg af valnødder, peanuts 
og andre lignende varer - mest som led i ØK's 
Kina forretning. I 1978 gift med Susan som var 
ansat i træafdelingen i Vancouver. I 1980 flyttet til 

Brunei som leder af EAC (Brunei). I 1985 tilbudt 
job hos Fibertex i Ålborg, men besluttede at 
forlade ØK og flyttede tilbage til Vancouver, hvor 
han arbejdede med salg og marketing af udstyr 
og productionsvarer til trykkeribranchen i vest 
Canada frem til 2015. Torben mistede sin hustru i 
2011, og i 2018 startede han med en nye partner 
Katrina et nyt eventyr i Drayton Valley med hvad, 
der i dag er blevet til 340 acres og en mindre 
bestand af køer, får, geder, heste, lamaer, etc.

Søren Bech, København. Søren var en af de 
AIESEC studenter, som ØK rekrutterede i første 
halvdel af 1980erne, som et supplement til rekrut-
teringen gennem den traditionelle ØK-elev 
uddannelse. Søren blev først tilknyttet Carlsberg 
Bryggeriet i Malaysia og senere ØK Malaysia som 
AIESEC trainee i 1986. Efter endt trænings-
ophold i Malaysia tog Søren tilbage til København 
for at afslutte sin eksamen på Århus Universitet. 
Den 16. maj 1989 udsendte ØK´s Informations-
afdeling følgende pressemeddelelse: ”Cand. 
Oecon Søren Bech, Åboulevarden 34 C 
København N, der kommer fra Middelfart 
(forældre: Skoledirektør Kaj Bech, Kirstensvej 2, 
Middelfart), er pr. 1.5.1989 ansat som Junior 
Manager i ØK´s Consumer Products Division”. 

De første måneder efter ansættelsen gennemgik 
Søren, sammen med fem andre AIESEC 
dimittender, et flere måneders orienterings-
program i Europa, før han blev udstationeret til 
ØK i Malaysia. 1991 blev Søren General Manager 
for EAC Tobacco, Malaysia som distribuerede 
Phillip Morris produkter i Malaysia, og det blev 
starten på en karriere, hvor Søren senere blev 
ansat ved Diethelm Co Ltd i Thailand. Der 
skiftede han fra distribution service forretning til 
brand owner og har været ansat ved Nabisco, 
Mars Inc, Fumakilla Japan og til sidst Reckitt som 
adm. direktør for Vietnam. Han splitter i dag tiden 
mellem Malaysia og Danmark. Gift med Paula 
Yang, som han mødte i Malaysia.

Donation in memoriam: Svend (Scott) Gønge (1930 – 2013)

ØK-åndens
Medarbejder-Pulje

Scott Gønge, President EAC USA, her fotograferet I Wall Street, 
New York 1976. Scott blev ansat som 16-årig i ØK, 1947, aftjente 
sin værnepligt i Livgarden, udsendt først til Bangkok,1952, 
derefter Vancouver, 1953. Tilbage til Thailand,1957, filialbestyrer 
i Thailand, 1965-1970. Underdirektør ved hovedkontoret, 1970, 
indtil genudsendt og udnævnt til President for i ØK USA, 1976. 
Forlod ØK, 1979, for at starte egen virksomhed i USA.

Scott Gønges enke, Lisbeth Løkke, Fredensborg, 
reflekterer her på udviklingen af den nye pulje for 
ØK-Ånden. 

Lisbeth Løkke: - Med ØK Bladet fra september foran 
mig, må jeg reflektere over artiklen om oprettelsen 
af ØK-åndens Medarbejder-Pulje”, og om Helge 
Frederiksen, der er registreret som den første donor 
til puljen. Jeg vil gerne tilføje, at både formål og 
donation er i (Svend Gønge) Scotts ånd.

For Scott var årene i ØK (1947–1979) de år, der fik 
den største betydning i hans liv. Ikke bare den tid, 
han var ansat i Kompagniet, men langt ind i hans 
anden karriere som President for Troy Chemical 
Corporation, New Jersey, og endnu længere ind i et 
særdeles aktivt otium.

Det var netop oplevelsen som udsendt i Kompag-
niets regi, sammenkoblet med et forbilledligt 
samarbejde med de ØK-kollegaer, der skabte det 
tilhørsforhold, som dannede ”ØK-ånden”. En 
fællesnævner, som jeg oplevede, gjaldt for alle 
tidligere ØK-medarbejdere, der kom til at gæste 
vore hjem i Danmark og i Amerika.

Scotts fond for unge

Med de mangeartede oplevelser – og udfordringer – 
der følger med en international karriere, blev det 
Scotts ønske at give mange unge de muligheder, 
han selv havde i ØK-tiden. Derfor etablerede han i 
2002 ”S. Gonge Virginia Fellowship Fund”, der 
gav legater til udvidet uddannelse og minimum et 
akademisk års ophold på University of Virginia, 
U.S.A. Indtil Scott døde, 23. marts 2013, havde 19 
legatmodtagere afsluttet ophold på University of 
Virginia med afsluttende/supplerende uddannelse i 
jura, sammenlignende litteratur, eller erhvervet en 
M.B.A.

Scott-brevsamling bevaret
Scott Gønge var en særdeles begavet kommunikator, og mange af hans oplevelser er nedskrevet i såvel 
cirkulære som individuelle breve til familie, venner og bekendte. Han sikrede egen kopi af brevene, måske med 
det formål en dag at omsætte dem til et bogprojekt. Scotts alt for tidlige bortgang gjorde, at den plan ikke blev 
realiseret. Brevsamlingen er i dag opbevaret hos Scott Gønges enke, Lisbeth Løkke. Hun har billiget, at ØK 
Klubben har fået indsigt i Scotts brevsamling med det formål at trække de ØK-oplevelser, han har beskrevet, ud 
og eventuelt dele med ØK-kollegaer der har haft fornøjelsen at kende, og i mange tilfælde arbejde sammen med 
Scott Gønge.

**
Klubmedlemmer, der har interesse i at læse et resumé af Gønges brevsamling, kan sende en e-mail til Erik Bøgh 
Christensens erikbc88@mail.dk med anmodning om kopi af notatet.

      EBC + ELJ

In memoriam
Lisbeth Løkke

Fredensborg den 1. december 2023

Følger Helges donation 
op i Scott Gønges ånd 

Dødsfald – Vi ærer deres minde

Lisbeth Marie Hjørne, København, gik bort, 9. september 
2023. Hun blev 80 år. Lisbeth (oprindeligt Aabye) blev 
ansat som sekretær i skibsafdelingen 1964, 21 år gammel. 
Hun startede i Reklamationsafdelingen, der senere blev 
lagt ind under Assuranceafdelingen. Da EAC Assurance 
Agentur blev oprettet med David Vander som chef, blev 

Lisbeth overflyttet hertil hvor hun gradvist overtog 
håndteringen af vareforsikringer, og i den position 
arbejdede hun selvstændigt i godt samarbejde med 
Baltica. Lisbeth bliver husket af kollegaer som en 
ansvarsbevidst, loyal og rigtig god kollega. Lisbeth 
stoppede i ØK 1997.

Lisbeth Løkke,, Fredensborg, enke efter Scott 
Gønge. Lisbeths tidlige erhvervskarriere var 
baseret på en MBA efterfulgt af en Master of 
Science i økonomi, som ledte til stor rejseaktivitet 
og en vifte af rådgivende konsulentopgaver i 
Østen for bl.a. Sunkyong Amerika, I.T.T. Europe 
og Arktisk Institut. På grund af helbredsproblemer 
gik Scott Gønge på tidlig pension fra Troy 
Chemicals, Lisbeth afviklede sit erhvervsvirke og 
de besluttede at blive skovejere i Vermont, U.S.A. 
Skoven på knap 400 acres og senere gården i 
Vermont blev deres helt store passion, og driften 
af disse blev grebet an på bedste ØK-manér med 

internationale rådgivere og lokale forstfolk 
involveret. Da den største del af skoven blev 
solgt, købte Scott og Lisbeth gården "Cedar Hill 
Farm" og et nyt projekt startede med at gøre de 
ca. 100 ha. landbrugsjord til et projekt, der kunne 
hvile i sig selv. Store dele af gårdens arealer 
havde ligget brak i mange år. De arealer er i dag 
forvandlet til 11 separate marker beregnet til 
afgræsning af kødkvæg. Lisbeth, nu med base i 
Danmark, holder sig stadig aktiv ved at påtage sig 
udvalgte konsulentopgaver, der relaterer til 
hendes uddannelse og erfaring - ikke mindst fra 
det aktive liv i Vermont.

Holger Mousten, Hobro, er død, 27. november, 88 år. 
Holger blev ansat som reservedelschef i R.T. Briscoe´s 
(Nigeria) store Motor Division i begyndelsen af 1973. 
Under hans lederskab blev lager-systemerne i sam-
arbejde med ØK Data digitaliseret til noget af det mest 
moderne. Det skete samtidig med at motor-forretningen, 
Toyota, Volvo og Vespa agenturerne, ekspanderede 
voldsomt. 1979-1984 var Holger ansat i Eksportafdelingen 

ved Hovedkontoret med henblik på at indføre moderne 
lagerstyrings-systemer andre steder i organisationen. 
1985-1996 arbejdede Holger for Ford-agenten, Fehr, 
Odense.1996 var han atter tilbage hos R.T. Briscoe 
(Nigeria) Ltd. 1999 slog Holger sig ned i Hobro, hvor han i 
en årrække drev sit eget firma, der handlede med special-
køretøjer i Danmark og udlandet
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i Brasilien, og jeg blev sekunderet til at 
lede finansafdelingen. Efter en van-
skelig start udskiftede vores partner 
det operative management af firmaet 
og vi re-fokuserede firmaets aktivi-
teter til basic forwarding. Vi fik en fore-
spørgsel fra en stor amerikansk kon-
takt om at flytte en olieboringsrig til 
Bolivia. Vi fik opgaven, og den blev 
udført tilfredsstillende. Dette med-
førte mange logistic opgaver i Syd-
amerika fra mange forskellige firmaer 
i olieindustrien. Den nye forretning 
krævede en del rejseaktivitet og for-
handling med mange forskellige 
underleverandører i Sydamerika, og 
blev min afgørende indgang til ship-
ping. I København hørte man naturlig-
vis om disse aktiviteter, og efter et års 
tid blev jeg forflyttet til skibsafdelingen 
ved hovedkontoret.

Min brasilianske brud

Jeg tog min brasilianske kæreste, 
Valqueria, med til Danmark for at for-
sikre mig om, at hun kunne leve uden 
for Brasilien. Det kunne hun, og efter 
et år blev vi gift - det er nu 45 år siden. 

I København blev jeg placeret i Liner 
Management afdelingen og kom 
hovedsageligt til at beskæftige mig 
med den nye Transpacific service 
med Liner Replacement skibene, som 
blev bygget på Nakskov skibsværft.  
ØK havde i nogle år charteret adskil-
lige af vores bulk carriers til en ameri-
kansk organisation, Transamerica 
Steamship Corp., Stamford, Connec-

ticut (TSC). I forbindelse med samar-
bejdet købte ØK en minoritetsaktie-
post i TSC og Vagn Fausing (stadig 
min gode ven) og jeg blev i 1978 
sekunderet til samarbejdet. 

EacBen realiseret

Efter nogle gode år i Connecticut blev 
jeg i 1985 overført til Pasadena 
kontoret, som var ledet af Chresten 
Bjerrum. I mellemtiden var man i 
København begyndt at tænke på, 
hvad man skulle gøre, når ScanDutch 
samarbejdet i Asien-Europa servicen 
ville ophøre i 1991. Chresten Bjerrum 
havde forladt ØK året før, og jeg rejste 
frem og tilbage mellem Los Angeles 
og København for at assistere 
Karsten Stock Andreasen med at se 
på muligheden for at lave en ny joint 
service med Ben Line. Det blev 
bestemt at starte en ny Asien-Europa 
service med Ben, kaldt EacBen. .  

Ved udgangen af 1989 flyttede jeg, 
samt to af mine kollegaer i Pasadena, 
Peder Brændeholm og Claus E. 
Jørgensen, så til London, hvor vi star-
tede op i kælderen i ØK´s bygning i 
Croydon for at starte en ny organi-
sation for EacBen. ØK købte en ny 
kontorbygning tæt på Sevenoaks, syd 
for London, som kom til at huse den 
nye organisation. Ud over stab, som 
også inkluderede Ben Line staben, 
skulle vi implementere IT systemer, 
deployment plans, udnævnelse af 
agenter, terminaler, feeder operatører 
og andre sub leverandører, etc. Det 

var en meget travl periode men det 
lykkes os at være klar til at operere 
den nye service til tiden.

Så blev det Mærsk – og Kikhavn

1993 besluttede ØK at sælge al 
container services til Mærsk, og vi 
begyndte at overlevere alle assets 
samt salgs- og marketing detaljer til 
den nye ejer. Samtidig var vi travlt 
optaget med at afhænde EacBen 
organisationen samt assistere vores 
kollegaer med at finde nye jobs, og 
det lykkedes for næsten alle. Herefter 
stod jeg så klar til udfordringerne i de 
helt nye arabiske rammer. Med 
færdiggørelsen af den omtalte aftale 
med Hapag Lloyd kunne jeg trække 
mig tilbage 

Min kone og jeg flyttede tilbage til 
Danmark. Først boede vi i vores 
sommerhus i Kikhavn. Det var vældig 
rart om sommeren, men lidt for stille 
resten af året, så efter den anden 
vinter i Kikhavn købte vi også en 
lejlighed på Frederiksberg.  

Vi har tre sønner og tre børnebørn, 
som alle bor inden for gåafstand, så vi 
er tæt på familien. Vi tilbringer stadig 
meget tid i vores sommerhus. Vinte-
ren plejer vi at tilbringe et par måneder 
i Brasilien, hvor vi ejer en condominio i 
en lille by, Porto Seguro, ved stranden 
i Bahia.  

Når Jørn Hinge bliver bedt om at kom-
mentere sin ØK-tid i anledning af sin 
forestående 75 års fødselsdag, 2. 
marts, siger han: - Jeg forlod ØK efter 
27 gode år. Det var lidt vemodigt at 
sige farvel til mange gode kollegaer 
og den særlige korpsånd i ØK. Jeg 
havde dog modtaget flere tilbud og 
efter kontakt med bestyrelsen i United 
Arab Shipping Co. (UASC) besluttede 
jeg mig for at acceptere et job som 
Deputy CEO og Chief Operating Offi-
cer. UASC var ejet af seks arabiske 
regeringer og havde en flåde på over 
50 skibe. En af mine grunde til at søge 
UASC var, at jeg kom fra et ØK med 
mange gode ideer, men ingen penge, 
og her var UASC med mange penge 
og få gode ideer.

UASC var en meget anderledes 
kultur, som til tider kunne være lidt 
besværlig, men også morsom. Jeg 
blev altid behandlet meget fint og over 
tid, fik vi transformeret UASC fra at 
være regional til en global container 
operatør.

Topstillingen i Dubai

2005 flyttede vi hovedkontoret fra 
Kuwait til Dubai, og få år senere blev 
jeg udnævnt til Præsident og CEO. 
UASC voksede i takt med, at vi invest-
erede i nye skibe. Hovedkontoret i 
Dubai reflekterede resten af Dubai, 
idet vi var sammensat af et væld af 
forskellige nationaliteter inkluderede 
en del danskere som en håndfuld 
tidligere kollegaer fra ØK, men også 
en hel del tidligere Mærsk folk. I midt 
2010'erne var containerindustrien 
igen i konsoliderings udvikling, og 
UASC var blevet et interessant op-
købsmål. I denne dårlig tid for linje-
farten modtog vi en del henvendelser 
angående køb af firmaet. Vi blev 

enige med vores ejere om at sælge i 
et lavt marked ikke var interessant, 
idet salgsprisen ville reflektere marke-
det, og vi kunne ikke nyde godt af et 
kommende opsving. Den mest attrak-
tive vej frem ville være samarbejde 
med en anden operatør, som kunne 
garantere, at vores aktionærer kunne 
nyde godt af fremtidige opsving i 
markedet. 

2017 færdiggjorde vi en aftale med 
Hapag Lloyd, som to år tidligere 
havde indgået samarbejde med en 
stor spiller i Sydamerika, CSAV. Vores 
aftale med Hapag Lloyd resulterede i 
flere hundrede millioner dollars i 
effektiviseringer og kunne garantere, 
at vores aktionærer kunne deltage i 
opsvinget, 2020-2022, med rekord-
store profitter.

ØK-karrieren

Jørn Hinges ØK-karriere tog fart i 
1966. - Som en håbefuld ung mand, 
med lyst til at se og opleve verden, 
startede jeg som elev i Holbergs-
gade. Personalekontoret placerede 
mig i Import Afdelingens bogholderi, 
som var ledet af kontorchef Poul 
Sander. Til at starte med var jeg en 
smule skuffet over at have endt i et 
bogholderi, idet jeg havde sat næsen 
op efter en operativ afdeling. Poul 
Sander var lidt gammeldags, men en 
udmærket læremester, og som tiden 
gik forstod jeg fordelene ved at kunne 
forstå konsekvenserne af mine be-
slutninger på firmaets financial state-
ments.   

Efter to år i hæren kom jeg tilbage til 
Kompagniet for at deltage i Ernst 
Poulsens navnkundige seks måned-
ers professor kursus, som vi alle 
deltog i, før første oversøiske stilling.

Første oversøiske post 

Min første oversøiske post var New 
York kontoret i Wall Street, hvor jeg 
arbejdede i Finansafdelingen under 
Karsten Hess. Igen var jeg heldig med 
en chef, som lod mig arbejde med 
mange nye opgaver. Efter ca. 18 
måneder blev jeg forflyttet til Salvador 
-Bahia i Brasilien, som var en opkøbs-
organisation for cigar tobak, ledet af 
Knud Aage Olsen, som stadig er en af 
mine gode venner. En af de vigtige 
opgaver var at tage imod kunder fra 
cigar fabrikanter fra mange lande i 
Europa og USA, som typisk kom til 
Brasilien to gange om året for at følge 
tobaksvæksten.

Ved udgangen af 1974 startede ØK et 
nyt datterselskab i Brasilien i sam-
arbejde med et dansk skibsagentur 
og forwarding firma, som hovedsage-
ligt arbejdede i Vestafrika. Det nye 
selskab skulle arbejde som forwarder 
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Der er den dag i dag ofte fokus på ØK´s historiske, 
langvarige position som ledetråd for unge talenters 
muligheder eller brug af de erfaringer, ØK har bidraget 
med forretnings-mæssigt på godt og ondt. Det sker også 
løbende her i ØK Bladet senest med Hans Henrik 
Fischers kommentar og ide til at skabe et nyt ØK. Eller i 
Henrik Rasmussens bog, ”Solen gik ned over ØK”. Eller i 

Martin Jes Iversens store værk, UDSYN. Samt i 
nærmest utallig litteratur og artikler i øvrigt. I denne 
omgang holder ØK Bladets redaktion trit med emnet i 
forbindelse med, at to erfarne ØK-kendere, Jørn Hinge 
(på disse sider) og Jan Erlund (næste sider) i anledning 
af, at de står foran deres hhv 75 og 85 års fødselsdage. 

ØK ledetråde for unge talenter

ELJ

Lang karriere-udvikling i 
ØK-shipping op til arabisk topstilling

Jørn Hinge er flittig gæst ved ØK- 
Klubbens arrangementer i Asia House 
med sit særlige globus-ikon, som 
afspejler hans flotte karriere i ØK og 
videre. Jørn er her klar til honorarbis-
sernes julefrokost, 16. november.  
(Foto: Kerstin Jacobsen). ELJ

Som omtalt benytter Jørn Hinge enhver mulighed for at deltage i ØK Klubbens arrangementer, hvor han møder kære kolleger 
fra dengang….her Flemming Rasmussen ved julefrokosten, 16. november. (Foto: Torben Nielsen).
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i Brasilien, og jeg blev sekunderet til at 
lede finansafdelingen. Efter en van-
skelig start udskiftede vores partner 
det operative management af firmaet 
og vi re-fokuserede firmaets aktivi-
teter til basic forwarding. Vi fik en fore-
spørgsel fra en stor amerikansk kon-
takt om at flytte en olieboringsrig til 
Bolivia. Vi fik opgaven, og den blev 
udført tilfredsstillende. Dette med-
førte mange logistic opgaver i Syd-
amerika fra mange forskellige firmaer 
i olieindustrien. Den nye forretning 
krævede en del rejseaktivitet og for-
handling med mange forskellige 
underleverandører i Sydamerika, og 
blev min afgørende indgang til ship-
ping. I København hørte man naturlig-
vis om disse aktiviteter, og efter et års 
tid blev jeg forflyttet til skibsafdelingen 
ved hovedkontoret.

Min brasilianske brud

Jeg tog min brasilianske kæreste, 
Valqueria, med til Danmark for at for-
sikre mig om, at hun kunne leve uden 
for Brasilien. Det kunne hun, og efter 
et år blev vi gift - det er nu 45 år siden. 

I København blev jeg placeret i Liner 
Management afdelingen og kom 
hovedsageligt til at beskæftige mig 
med den nye Transpacific service 
med Liner Replacement skibene, som 
blev bygget på Nakskov skibsværft.  
ØK havde i nogle år charteret adskil-
lige af vores bulk carriers til en ameri-
kansk organisation, Transamerica 
Steamship Corp., Stamford, Connec-

ticut (TSC). I forbindelse med samar-
bejdet købte ØK en minoritetsaktie-
post i TSC og Vagn Fausing (stadig 
min gode ven) og jeg blev i 1978 
sekunderet til samarbejdet. 

EacBen realiseret

Efter nogle gode år i Connecticut blev 
jeg i 1985 overført til Pasadena 
kontoret, som var ledet af Chresten 
Bjerrum. I mellemtiden var man i 
København begyndt at tænke på, 
hvad man skulle gøre, når ScanDutch 
samarbejdet i Asien-Europa servicen 
ville ophøre i 1991. Chresten Bjerrum 
havde forladt ØK året før, og jeg rejste 
frem og tilbage mellem Los Angeles 
og København for at assistere 
Karsten Stock Andreasen med at se 
på muligheden for at lave en ny joint 
service med Ben Line. Det blev 
bestemt at starte en ny Asien-Europa 
service med Ben, kaldt EacBen. .  

Ved udgangen af 1989 flyttede jeg, 
samt to af mine kollegaer i Pasadena, 
Peder Brændeholm og Claus E. 
Jørgensen, så til London, hvor vi star-
tede op i kælderen i ØK´s bygning i 
Croydon for at starte en ny organi-
sation for EacBen. ØK købte en ny 
kontorbygning tæt på Sevenoaks, syd 
for London, som kom til at huse den 
nye organisation. Ud over stab, som 
også inkluderede Ben Line staben, 
skulle vi implementere IT systemer, 
deployment plans, udnævnelse af 
agenter, terminaler, feeder operatører 
og andre sub leverandører, etc. Det 

var en meget travl periode men det 
lykkes os at være klar til at operere 
den nye service til tiden.

Så blev det Mærsk – og Kikhavn

1993 besluttede ØK at sælge al 
container services til Mærsk, og vi 
begyndte at overlevere alle assets 
samt salgs- og marketing detaljer til 
den nye ejer. Samtidig var vi travlt 
optaget med at afhænde EacBen 
organisationen samt assistere vores 
kollegaer med at finde nye jobs, og 
det lykkedes for næsten alle. Herefter 
stod jeg så klar til udfordringerne i de 
helt nye arabiske rammer. Med 
færdiggørelsen af den omtalte aftale 
med Hapag Lloyd kunne jeg trække 
mig tilbage 

Min kone og jeg flyttede tilbage til 
Danmark. Først boede vi i vores 
sommerhus i Kikhavn. Det var vældig 
rart om sommeren, men lidt for stille 
resten af året, så efter den anden 
vinter i Kikhavn købte vi også en 
lejlighed på Frederiksberg.  

Vi har tre sønner og tre børnebørn, 
som alle bor inden for gåafstand, så vi 
er tæt på familien. Vi tilbringer stadig 
meget tid i vores sommerhus. Vinte-
ren plejer vi at tilbringe et par måneder 
i Brasilien, hvor vi ejer en condominio i 
en lille by, Porto Seguro, ved stranden 
i Bahia.  

Når Jørn Hinge bliver bedt om at kom-
mentere sin ØK-tid i anledning af sin 
forestående 75 års fødselsdag, 2. 
marts, siger han: - Jeg forlod ØK efter 
27 gode år. Det var lidt vemodigt at 
sige farvel til mange gode kollegaer 
og den særlige korpsånd i ØK. Jeg 
havde dog modtaget flere tilbud og 
efter kontakt med bestyrelsen i United 
Arab Shipping Co. (UASC) besluttede 
jeg mig for at acceptere et job som 
Deputy CEO og Chief Operating Offi-
cer. UASC var ejet af seks arabiske 
regeringer og havde en flåde på over 
50 skibe. En af mine grunde til at søge 
UASC var, at jeg kom fra et ØK med 
mange gode ideer, men ingen penge, 
og her var UASC med mange penge 
og få gode ideer.

UASC var en meget anderledes 
kultur, som til tider kunne være lidt 
besværlig, men også morsom. Jeg 
blev altid behandlet meget fint og over 
tid, fik vi transformeret UASC fra at 
være regional til en global container 
operatør.

Topstillingen i Dubai

2005 flyttede vi hovedkontoret fra 
Kuwait til Dubai, og få år senere blev 
jeg udnævnt til Præsident og CEO. 
UASC voksede i takt med, at vi invest-
erede i nye skibe. Hovedkontoret i 
Dubai reflekterede resten af Dubai, 
idet vi var sammensat af et væld af 
forskellige nationaliteter inkluderede 
en del danskere som en håndfuld 
tidligere kollegaer fra ØK, men også 
en hel del tidligere Mærsk folk. I midt 
2010'erne var containerindustrien 
igen i konsoliderings udvikling, og 
UASC var blevet et interessant op-
købsmål. I denne dårlig tid for linje-
farten modtog vi en del henvendelser 
angående køb af firmaet. Vi blev 

enige med vores ejere om at sælge i 
et lavt marked ikke var interessant, 
idet salgsprisen ville reflektere marke-
det, og vi kunne ikke nyde godt af et 
kommende opsving. Den mest attrak-
tive vej frem ville være samarbejde 
med en anden operatør, som kunne 
garantere, at vores aktionærer kunne 
nyde godt af fremtidige opsving i 
markedet. 

2017 færdiggjorde vi en aftale med 
Hapag Lloyd, som to år tidligere 
havde indgået samarbejde med en 
stor spiller i Sydamerika, CSAV. Vores 
aftale med Hapag Lloyd resulterede i 
flere hundrede millioner dollars i 
effektiviseringer og kunne garantere, 
at vores aktionærer kunne deltage i 
opsvinget, 2020-2022, med rekord-
store profitter.

ØK-karrieren

Jørn Hinges ØK-karriere tog fart i 
1966. - Som en håbefuld ung mand, 
med lyst til at se og opleve verden, 
startede jeg som elev i Holbergs-
gade. Personalekontoret placerede 
mig i Import Afdelingens bogholderi, 
som var ledet af kontorchef Poul 
Sander. Til at starte med var jeg en 
smule skuffet over at have endt i et 
bogholderi, idet jeg havde sat næsen 
op efter en operativ afdeling. Poul 
Sander var lidt gammeldags, men en 
udmærket læremester, og som tiden 
gik forstod jeg fordelene ved at kunne 
forstå konsekvenserne af mine be-
slutninger på firmaets financial state-
ments.   

Efter to år i hæren kom jeg tilbage til 
Kompagniet for at deltage i Ernst 
Poulsens navnkundige seks måned-
ers professor kursus, som vi alle 
deltog i, før første oversøiske stilling.

Første oversøiske post 

Min første oversøiske post var New 
York kontoret i Wall Street, hvor jeg 
arbejdede i Finansafdelingen under 
Karsten Hess. Igen var jeg heldig med 
en chef, som lod mig arbejde med 
mange nye opgaver. Efter ca. 18 
måneder blev jeg forflyttet til Salvador 
-Bahia i Brasilien, som var en opkøbs-
organisation for cigar tobak, ledet af 
Knud Aage Olsen, som stadig er en af 
mine gode venner. En af de vigtige 
opgaver var at tage imod kunder fra 
cigar fabrikanter fra mange lande i 
Europa og USA, som typisk kom til 
Brasilien to gange om året for at følge 
tobaksvæksten.

Ved udgangen af 1974 startede ØK et 
nyt datterselskab i Brasilien i sam-
arbejde med et dansk skibsagentur 
og forwarding firma, som hovedsage-
ligt arbejdede i Vestafrika. Det nye 
selskab skulle arbejde som forwarder 
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Der er den dag i dag ofte fokus på ØK´s historiske, 
langvarige position som ledetråd for unge talenters 
muligheder eller brug af de erfaringer, ØK har bidraget 
med forretnings-mæssigt på godt og ondt. Det sker også 
løbende her i ØK Bladet senest med Hans Henrik 
Fischers kommentar og ide til at skabe et nyt ØK. Eller i 
Henrik Rasmussens bog, ”Solen gik ned over ØK”. Eller i 

Martin Jes Iversens store værk, UDSYN. Samt i 
nærmest utallig litteratur og artikler i øvrigt. I denne 
omgang holder ØK Bladets redaktion trit med emnet i 
forbindelse med, at to erfarne ØK-kendere, Jørn Hinge 
(på disse sider) og Jan Erlund (næste sider) i anledning 
af, at de står foran deres hhv 75 og 85 års fødselsdage. 

ØK ledetråde for unge talenter

ELJ

Lang karriere-udvikling i 
ØK-shipping op til arabisk topstilling

Jørn Hinge er flittig gæst ved ØK- 
Klubbens arrangementer i Asia House 
med sit særlige globus-ikon, som 
afspejler hans flotte karriere i ØK og 
videre. Jørn er her klar til honorarbis-
sernes julefrokost, 16. november.  
(Foto: Kerstin Jacobsen). ELJ

Som omtalt benytter Jørn Hinge enhver mulighed for at deltage i ØK Klubbens arrangementer, hvor han møder kære kolleger 
fra dengang….her Flemming Rasmussen ved julefrokosten, 16. november. (Foto: Torben Nielsen).
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Jan Erlund: - Jeg var bestemt ikke 
prototypen på en formand for ØK som 
tidligere koryfæer i stolen. Men ved 
valget af mig ønskede otte betydende 
aktionærer, som støttede det, at jeg 
med mine erfaringer fra bestyrelses-
arbejde i andre børsnoterede sel-
skaber ville arbejde for ændret led-
elsesstruktur f.eks. i rollefordelingen 
bestyrelse/direktion, fremme afvik-
ling af krydsejerskabet med EAC 
Holding. Og i det hele taget få norma-
liseret forholdet til aktionærerne.

De kommercielle kompetencer i be-
styrelsen blev til gengæld i høj grad 
tilgodeset og styrket efter indtræden 
over tid af kompetente erhvervs-
profiler som topchefen i HSBC Sir 
William Purves, Kaare Vagner (ABB), 
Svend Dyrløv Madsen (slagterierne), 

nødvendige likviditet blev tilvejebragt i 
tide væsentligst ved frasalg. Og i en 
sådan presset situation er det jo ikke 
de mindst profitable virksomheder, 
der må lade livet. Trængslerne var 
dog ikke ovre. I det nye år sprang 
American President Line fra et ellers 
forhandlet joint venture med ØK's 
containerservice, der nu stod noget 
forkrøblet tilbage også efter det 
tidligere forliste ScanDutch samarbej-
de. Her var Michael et sikkert kort at 
spille, idet han forhandlede en fornuf-
tig salgsaftale på plads med den 
tidligere arbejdsgiver AP Møller. I 
denne periode kunne man med rette 
tale om at solnedgangen over ØK var 
faretruende nær.

Ikke en stolt formand

Det var ikke nogen stolt nytiltrådt 
bestyrelsesformand, der på general-
forsamlingen 27. marts 1993 dels 
måtte fortælle de mange fremmødte 
aktionærer at containeraktiviteterne 
netop var blevet afhændet til rivalen, 
dels måtte fremlægge det største 
underskud i Kompagniets historie på 
over 1,1 mia. kr. Der var, så vidt jeg 
husker, ingen buh råb men sikkert 
nogle mishagsytringer.

Vi stod nu med en stor netto rentebæ-
rende gæld som nødvendiggjorde 
flere frasalg også af ”juveler”. Et 
lyspunkt var det dog, at markedet 
anerkendte den valgte kurs og mulig-
gjorde, at ØK i efteråret 93 kunne 
optage et konvertibelt obligationslån, 
som bragte lidt ro på bagsmækken.

De kommende år gav lidt medvind. 
Flere frasalg indebar at gælden blev 

Knud Erik Borup (erfaren bestyrelses-
formand), C.C. Nielsen (Micromatic), 
Michael Juul (Carlsberg), Winston Lo 
(Vitasoy) samt de to erfarne næstfor-
mænd, Henning Kruse Petersen (Ny-
kredit m.m.) og Torsten Rasmussen 
(LEGO). 

Flerstrengede kompetencer

Det var et godt hold med flerstrenge-
de kompetencer, hvor alle bidrog hver 
med sit “næb”. Tronstolen var sat til 
side, autoriteten kunne opretholdes 
på anden måde. Bestyrelsesråd blev 
ændret til bestyrelse, som fandtes 
mere naturligt i vores arbejdsproces. 
Medarbejderne sørgede for over tid at 
indvælge to kvinder i bestyrelsen, 
Neel Sørensen og Laila Jensen, det 
havde aktionærerne (vel formandens 
fejl?) ikke øje for.

nedbragt til en mere håndterlig stør-
relse I dette hektiske forløb var der 
også enkelte dispositioner, som var 
mindre succesfulde - det skulle være 
mærkeligt andet – som satsningen på 
Marketing Services i Kina, som  jeg 
gerne have været foruden. Det gæl-
der vel også, som nogle fremhæver 
Træforretningen. Retfærdighedsvis 
må det tilføjes, at det var udefra 
hentede rekrutterede ledere til de to 
datterselskaber, som ikke magtede 
opgaverne, og ikke ØK-opfostrede 
købmænd. 

Ærgerlig åreladning

Resultatet af processen for slankning 
i Mark Wilson epoken betød, at 
Dumex kom til at stå som fyrtårnet i 
ØK´s landskab, og at flere ØK topfolk 
som følge heraf fandt andre græs-
gange – forståeligt, men en beklagelig 
åreladning. Dumex´s resultater 
skabte uundgåeligt køberinteresse 
blandt konkurrenterne, og da selska-
bet ikke kunne identificere egnede 
akkvisitions muligheder i og uden for 
regionen, gik en ”bud fase” i gang, 
som endte med at Numico fra Holland 
stod tilbage med højeste bud på ca. 9 
mia.kr. En så høj pris kunne bestyrel-
sen ikke ignorere, og da den daglige 
ledelse ikke kunne påvise, at man 
selv over tid ved egen drift kunne 
tilsikre et blot tilnærmelsesværdigt 
resultat, blev Dumex solgt.

Det er vel ikke overraskende at nogen 
nu mere end 15 år efter, hvor de 
daværende forhold og den aktuelle 
situation er kommet på tilstrækkelig 
lang afstand finder, at noget kunne 
have været gjort anderledes med 

Samarbejdet med den daglige ledelse 
var i min erindring lydefrit med respekt 
for rollefordelingen og med det fulde 
operative ansvar hos direktionen  i de 
første seks år med Michael Fiorini 
som førstemand. Han tilførte ledelsen 
sin finansielle autoritet og overblik og 
håndterede professionelt de mange 
økonomiske udfordringer, ØK stod 
overfor indtil han forlod pladsen til 
fordel for Mark Wilson, der med hans 
team havde de mere kommercielle 
kompetencer, som skabte guldægget 
Dumex. I den forbindelse skal også 
nævnes Carsten Dencker Nielsen, 
der mere end nogen anden lærte mig 
ØK's DNA, og som sådan var en god 
støtte.

Det nye hold tiltrådte 12. oktober 
1992, hvor der i bestyrelsen i en 
kortere periode fortsat sad nogle 
garvede erhvervsprofiler og tidligere 
ØK-direktører, der loyalt bakkede op 
om de nye initiativer, der blev lagt på 
bordet.

Det stod imidlertid tindrende klart, at 
nogen hvedebrødsdage blev der ikke 
tale om. ØK befandt sig i en alvorlig 
likviditetskrise, der skulle løses inden 
årsskiftet. ØK's banker var bestemt 
ikke villige til at række en hjælpende 
hånd. De følte vel nærmest, at de var 
blevet ført bag lyset om Kompagniets 
tilstand.

Fortrød måske – men kæmpede 

Der var blandt de nyvalgte nok flere, 
der fortrød, at de havde taget imod det 
ærefulde hverv, men nu var man der 
og kæmpede med. Den første has-
tende opgave, som jeg sammen med 
Fiorini og Asbjørn Holst Larsen (direk-
tionsmedlem) måtte løse, var at formå 
bankerne til i den foreliggende situa-
tion undlade at opsige de eksi-
sterende kreditter og give ØK en 
chance til overlevelse. Det skete ved 
en rundrejse til de 10-12 banker, ØK 
betjente sig af. En våbenhvile blev 
indgået mod at ingen bank - stor som 
lille - måtte få en særbehandling.

Ingen tvivl om at Michaels renomme i 
den finansielle verden spillede af-
gørende ind. Men vi måtte lægge øren 
til mange nedladende ytringer. Den 

disponeringen af Dumex-provenuet.

Det gælder både Henrik Rasmussen i 
hans i øvrigt velskrevne bog om sol-
nedgangen, der gik ned over ØK, og 
Hans Henrik Fischer i et indlæg her i 
ØK Bladet, stiller spørgsmålet: Hvor-
for sagde ingen fra og underforstået 
nej til udbyttet? Det er dog lidt sent at 
fortryde, man ikke dengang meldte 
sig under fanerne.

En del af ØK-holdet

En enig bestyrelse traf beslutning om 
salg og udbyttebetaling tiltrådt af  ca. 
99% af de fremmødte aktionærer. Jeg 
var i den sammenhæng glad for, at 
Kruse Petersen - min meget loyale og 
store støtte fra de første svære år - 
accepterede at genindtræde i besty-
relsen. Da jeg året efter udtrådte, var 
jeg tryg ved, at han overtog formands-
posten og med sit eget hold i besty-
relsen videreførte ØK bl.a. med virk-
somhederne Santa Fe, Plumrose 
Venezuela og kemikalie-forretningen i 
Thailand samt med erfarne, Niels 
Henrik Jensen, i direktionen.

Det var bestemt spændende men 
også brydsomme år, og der var ikke 
mange dage i de 14 år, hvor ØK ikke 
var en fast del af mit arbejdsprogram 
og min tankevirksomhed. Jeg følte 
mig bestemt som en del af ØK-holdet 
med stor respekt for det sammenhold 
og den særlige ånd som også i høj 
grad prægede den indsats og det 
holdspil, som var afgørende for de 
gode resultater. Og dem var der 
heldigvis langt flest af i samspillet i 
mine år. Havde jeg gerne været disse 
år foruden? Bestemt ikke.

Jan Erlund – jeg oplevede også stor respekt for ØK ude i Verden, som lærte mig 
især Asiens kultur og boblende folkeliv at kende sammen med ØK-holdet. 
(Foto: Erik Ljunggren)

Jan Erlund: - Det var et holdspil – ikke et
sololøb, da ØK blev reddet ud af kriserne 

Jeg har jo mødt og været sammen med mange ØK-folk 
både hjemme og ude, som har været kendetegnet ved 
deres ildhu for Kompagniet og sammenhold, som jo nu 
lever videre i ØK klubben. ØK lærte mig Asien at kende 
- den brede kultur og det boblende folkeliv, som jeg 
senere fik lejlighed til at uddybe i mine år i bestyrel-
serne for PSA og Vitasoy Der stod respekt om ØK 
derude, som jeg har nydt godt af.

Det bør selvfølgelig nævnes, at Dumex-udbyttet fik de 
generøse aktionærer til at tilslutte sig bestyrelsens 
forslag om vederlagsfrit at overdrage Asia House til 
ØK's Almennyttige Fond. Huset tjener således som 
hjemsted for ØK klubbens aktiviteter, ligesom det 
holder ØK æraen levende for de mange, som gæster 
huset. Også for en del Carsten Denckers fortjeneste.

ØK Fonden blev tillige en del af mit virke i ØK med 22 år 
for bordenden. Med Fondens mange ØK aktier fik den 
en god bid af Dumex-provenuet, som i væsentlig grad 
går til ØK relaterede formål. 

I dag nyder jeg mit otium bortset fra en enkel besty-
relsespost, der er tilbage, i Vitasoy Holding, dog nu på 
sidste år. Golf er lagt på hylden - jeg var heller aldrig i 
nærheden af at vinde ØK klubbens golfpokal. Fødsels-
dagen fejres privat med familie og venner. 

**
Jeg har her indviet ØK klubben i mine erindringer om 
min ØK-fortid efter bedste evne. Noget har jeg glemt, 
noget kan være fejlhusket.  Alderen sætter jo trods alt 
sine spor.

-Der stod stor respekt om ØK derude – det har jeg nydt godt af

Jan Erlund havde i sin lange, fuldt aktive tid mange krævende opgaver 
og udfordringer som Gorrissen/ Federspiel top-advokat. Ikke mindst på 
diverse formandsposter i ØK A/S og ØK Fonden samt i bl.a. DFDS, 
B&W, Sorø Akademi og Advokatrådet.

ELJ
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valget af mig ønskede otte betydende 
aktionærer, som støttede det, at jeg 
med mine erfaringer fra bestyrelses-
arbejde i andre børsnoterede sel-
skaber ville arbejde for ændret led-
elsesstruktur f.eks. i rollefordelingen 
bestyrelse/direktion, fremme afvik-
ling af krydsejerskabet med EAC 
Holding. Og i det hele taget få norma-
liseret forholdet til aktionærerne.

De kommercielle kompetencer i be-
styrelsen blev til gengæld i høj grad 
tilgodeset og styrket efter indtræden 
over tid af kompetente erhvervs-
profiler som topchefen i HSBC Sir 
William Purves, Kaare Vagner (ABB), 
Svend Dyrløv Madsen (slagterierne), 

nødvendige likviditet blev tilvejebragt i 
tide væsentligst ved frasalg. Og i en 
sådan presset situation er det jo ikke 
de mindst profitable virksomheder, 
der må lade livet. Trængslerne var 
dog ikke ovre. I det nye år sprang 
American President Line fra et ellers 
forhandlet joint venture med ØK's 
containerservice, der nu stod noget 
forkrøblet tilbage også efter det 
tidligere forliste ScanDutch samarbej-
de. Her var Michael et sikkert kort at 
spille, idet han forhandlede en fornuf-
tig salgsaftale på plads med den 
tidligere arbejdsgiver AP Møller. I 
denne periode kunne man med rette 
tale om at solnedgangen over ØK var 
faretruende nær.

Ikke en stolt formand

Det var ikke nogen stolt nytiltrådt 
bestyrelsesformand, der på general-
forsamlingen 27. marts 1993 dels 
måtte fortælle de mange fremmødte 
aktionærer at containeraktiviteterne 
netop var blevet afhændet til rivalen, 
dels måtte fremlægge det største 
underskud i Kompagniets historie på 
over 1,1 mia. kr. Der var, så vidt jeg 
husker, ingen buh råb men sikkert 
nogle mishagsytringer.

Vi stod nu med en stor netto rentebæ-
rende gæld som nødvendiggjorde 
flere frasalg også af ”juveler”. Et 
lyspunkt var det dog, at markedet 
anerkendte den valgte kurs og mulig-
gjorde, at ØK i efteråret 93 kunne 
optage et konvertibelt obligationslån, 
som bragte lidt ro på bagsmækken.

De kommende år gav lidt medvind. 
Flere frasalg indebar at gælden blev 

Knud Erik Borup (erfaren bestyrelses-
formand), C.C. Nielsen (Micromatic), 
Michael Juul (Carlsberg), Winston Lo 
(Vitasoy) samt de to erfarne næstfor-
mænd, Henning Kruse Petersen (Ny-
kredit m.m.) og Torsten Rasmussen 
(LEGO). 

Flerstrengede kompetencer

Det var et godt hold med flerstrenge-
de kompetencer, hvor alle bidrog hver 
med sit “næb”. Tronstolen var sat til 
side, autoriteten kunne opretholdes 
på anden måde. Bestyrelsesråd blev 
ændret til bestyrelse, som fandtes 
mere naturligt i vores arbejdsproces. 
Medarbejderne sørgede for over tid at 
indvælge to kvinder i bestyrelsen, 
Neel Sørensen og Laila Jensen, det 
havde aktionærerne (vel formandens 
fejl?) ikke øje for.

nedbragt til en mere håndterlig stør-
relse I dette hektiske forløb var der 
også enkelte dispositioner, som var 
mindre succesfulde - det skulle være 
mærkeligt andet – som satsningen på 
Marketing Services i Kina, som  jeg 
gerne have været foruden. Det gæl-
der vel også, som nogle fremhæver 
Træforretningen. Retfærdighedsvis 
må det tilføjes, at det var udefra 
hentede rekrutterede ledere til de to 
datterselskaber, som ikke magtede 
opgaverne, og ikke ØK-opfostrede 
købmænd. 

Ærgerlig åreladning

Resultatet af processen for slankning 
i Mark Wilson epoken betød, at 
Dumex kom til at stå som fyrtårnet i 
ØK´s landskab, og at flere ØK topfolk 
som følge heraf fandt andre græs-
gange – forståeligt, men en beklagelig 
åreladning. Dumex´s resultater 
skabte uundgåeligt køberinteresse 
blandt konkurrenterne, og da selska-
bet ikke kunne identificere egnede 
akkvisitions muligheder i og uden for 
regionen, gik en ”bud fase” i gang, 
som endte med at Numico fra Holland 
stod tilbage med højeste bud på ca. 9 
mia.kr. En så høj pris kunne bestyrel-
sen ikke ignorere, og da den daglige 
ledelse ikke kunne påvise, at man 
selv over tid ved egen drift kunne 
tilsikre et blot tilnærmelsesværdigt 
resultat, blev Dumex solgt.

Det er vel ikke overraskende at nogen 
nu mere end 15 år efter, hvor de 
daværende forhold og den aktuelle 
situation er kommet på tilstrækkelig 
lang afstand finder, at noget kunne 
have været gjort anderledes med 

Samarbejdet med den daglige ledelse 
var i min erindring lydefrit med respekt 
for rollefordelingen og med det fulde 
operative ansvar hos direktionen  i de 
første seks år med Michael Fiorini 
som førstemand. Han tilførte ledelsen 
sin finansielle autoritet og overblik og 
håndterede professionelt de mange 
økonomiske udfordringer, ØK stod 
overfor indtil han forlod pladsen til 
fordel for Mark Wilson, der med hans 
team havde de mere kommercielle 
kompetencer, som skabte guldægget 
Dumex. I den forbindelse skal også 
nævnes Carsten Dencker Nielsen, 
der mere end nogen anden lærte mig 
ØK's DNA, og som sådan var en god 
støtte.

Det nye hold tiltrådte 12. oktober 
1992, hvor der i bestyrelsen i en 
kortere periode fortsat sad nogle 
garvede erhvervsprofiler og tidligere 
ØK-direktører, der loyalt bakkede op 
om de nye initiativer, der blev lagt på 
bordet.

Det stod imidlertid tindrende klart, at 
nogen hvedebrødsdage blev der ikke 
tale om. ØK befandt sig i en alvorlig 
likviditetskrise, der skulle løses inden 
årsskiftet. ØK's banker var bestemt 
ikke villige til at række en hjælpende 
hånd. De følte vel nærmest, at de var 
blevet ført bag lyset om Kompagniets 
tilstand.

Fortrød måske – men kæmpede 

Der var blandt de nyvalgte nok flere, 
der fortrød, at de havde taget imod det 
ærefulde hverv, men nu var man der 
og kæmpede med. Den første has-
tende opgave, som jeg sammen med 
Fiorini og Asbjørn Holst Larsen (direk-
tionsmedlem) måtte løse, var at formå 
bankerne til i den foreliggende situa-
tion undlade at opsige de eksi-
sterende kreditter og give ØK en 
chance til overlevelse. Det skete ved 
en rundrejse til de 10-12 banker, ØK 
betjente sig af. En våbenhvile blev 
indgået mod at ingen bank - stor som 
lille - måtte få en særbehandling.

Ingen tvivl om at Michaels renomme i 
den finansielle verden spillede af-
gørende ind. Men vi måtte lægge øren 
til mange nedladende ytringer. Den 

disponeringen af Dumex-provenuet.

Det gælder både Henrik Rasmussen i 
hans i øvrigt velskrevne bog om sol-
nedgangen, der gik ned over ØK, og 
Hans Henrik Fischer i et indlæg her i 
ØK Bladet, stiller spørgsmålet: Hvor-
for sagde ingen fra og underforstået 
nej til udbyttet? Det er dog lidt sent at 
fortryde, man ikke dengang meldte 
sig under fanerne.

En del af ØK-holdet

En enig bestyrelse traf beslutning om 
salg og udbyttebetaling tiltrådt af  ca. 
99% af de fremmødte aktionærer. Jeg 
var i den sammenhæng glad for, at 
Kruse Petersen - min meget loyale og 
store støtte fra de første svære år - 
accepterede at genindtræde i besty-
relsen. Da jeg året efter udtrådte, var 
jeg tryg ved, at han overtog formands-
posten og med sit eget hold i besty-
relsen videreførte ØK bl.a. med virk-
somhederne Santa Fe, Plumrose 
Venezuela og kemikalie-forretningen i 
Thailand samt med erfarne, Niels 
Henrik Jensen, i direktionen.

Det var bestemt spændende men 
også brydsomme år, og der var ikke 
mange dage i de 14 år, hvor ØK ikke 
var en fast del af mit arbejdsprogram 
og min tankevirksomhed. Jeg følte 
mig bestemt som en del af ØK-holdet 
med stor respekt for det sammenhold 
og den særlige ånd som også i høj 
grad prægede den indsats og det 
holdspil, som var afgørende for de 
gode resultater. Og dem var der 
heldigvis langt flest af i samspillet i 
mine år. Havde jeg gerne været disse 
år foruden? Bestemt ikke.

Jan Erlund – jeg oplevede også stor respekt for ØK ude i Verden, som lærte mig 
især Asiens kultur og boblende folkeliv at kende sammen med ØK-holdet. 
(Foto: Erik Ljunggren)

Jan Erlund: - Det var et holdspil – ikke et
sololøb, da ØK blev reddet ud af kriserne 

Jeg har jo mødt og været sammen med mange ØK-folk 
både hjemme og ude, som har været kendetegnet ved 
deres ildhu for Kompagniet og sammenhold, som jo nu 
lever videre i ØK klubben. ØK lærte mig Asien at kende 
- den brede kultur og det boblende folkeliv, som jeg 
senere fik lejlighed til at uddybe i mine år i bestyrel-
serne for PSA og Vitasoy Der stod respekt om ØK 
derude, som jeg har nydt godt af.

Det bør selvfølgelig nævnes, at Dumex-udbyttet fik de 
generøse aktionærer til at tilslutte sig bestyrelsens 
forslag om vederlagsfrit at overdrage Asia House til 
ØK's Almennyttige Fond. Huset tjener således som 
hjemsted for ØK klubbens aktiviteter, ligesom det 
holder ØK æraen levende for de mange, som gæster 
huset. Også for en del Carsten Denckers fortjeneste.

ØK Fonden blev tillige en del af mit virke i ØK med 22 år 
for bordenden. Med Fondens mange ØK aktier fik den 
en god bid af Dumex-provenuet, som i væsentlig grad 
går til ØK relaterede formål. 

I dag nyder jeg mit otium bortset fra en enkel besty-
relsespost, der er tilbage, i Vitasoy Holding, dog nu på 
sidste år. Golf er lagt på hylden - jeg var heller aldrig i 
nærheden af at vinde ØK klubbens golfpokal. Fødsels-
dagen fejres privat med familie og venner. 

**
Jeg har her indviet ØK klubben i mine erindringer om 
min ØK-fortid efter bedste evne. Noget har jeg glemt, 
noget kan være fejlhusket.  Alderen sætter jo trods alt 
sine spor.

-Der stod stor respekt om ØK derude – det har jeg nydt godt af

Jan Erlund havde i sin lange, fuldt aktive tid mange krævende opgaver 
og udfordringer som Gorrissen/ Federspiel top-advokat. Ikke mindst på 
diverse formandsposter i ØK A/S og ØK Fonden samt i bl.a. DFDS, 
B&W, Sorø Akademi og Advokatrådet.

ELJ
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”Mr. Nakskov” fylder 75 år, 13. januar

Maskinister i Nakskov

Svend Jagd til vordende maskinmestre:
- I skal have ordentlig mad – ikke kun pølser og wienerbrød 

Der er så ofte berettiget fokus på de 
mangfoldige grene af uddannelser 
gennem tiderne i ØK. Her kan ØK 
Bladet også sætte fokus på den 
omfattende uddannelse af maskin-
mestre, ØK stod for i mange år. Det 
sker i forbindelse med en 50 års re-
union, der blev gennemført i Nakskov, 
lørdag 26. august.

En af initiativtagerne til dagen, Søren 
Esbensen, beretter til ØK Bladet:  - 
For 51 år siden på en dejlig sommer-
dag, 7. august 1972, mødtes 30 håbe-
fulde unge mænd fra hele landet, på 
Nørre Vold Tekniske Skole i Nakskov. 
De var alle blevet optaget på maskin-
mester aspirant-uddannelsen under 
ØK's vinger.

Søren fortsætter: - Vi mødte op med 
vores forældre og blev introduceret til, 
hvad de næste knap tre år ville byde 
på af udfordringer under vores uddan-
nelse. Talere var skolens rektor, nogle 
lærere samt navnkundige, Svend von 
Bolten Jagd, som var ØK´s leder af 
uddannelsen. Vi fik mange gode råd 
specielt fra Svend Jagd, der blandt 
andet informerede om, at denne ud-
dannelse ikke kunne gennemføres på 
pølser og wienerbrød alene. ØK 
sikrede i stedet et dagligt to retters 
frokostmåltid i Marketenderiet på 
værftet – så vi kunne overleve.

Vi blev indkvarteret på H.N. Andersen 
Kollegiet, sagde farvel til vores for-
ældre og stod nu alle på egne ben. 

Lange dage – intet problem med søvn

Det var en meget koncentreret uddan-
nelse med otte timer på Teknisk Skole 
om dagen, tre timer på aftenskole og 
endelig et par timer på kollegie-
værelset til lektielæsning om aftenen. 
Efter et år på Teknisk Skole overgik vi 
til den alsidige rederiuddannelse på 
værftet, indtil vi skulle til eksamen. 

Den udfordrende lange hverdag 
gjorde, at der ikke var de store pro-
blemer med at sove om natten. 

December 1973 gik vi op til maskinist-
eksamen, som var det første skridt på 
vejen til at blive maskinmester. Januar 
1974 fortsatte vi på værftet til vores 
udmønstringer i Kompagniets skibe 
startede successivt i foråret 1974. Det 
var lidt trist at blive skilt fra de kamme-
rater, vi havde gået sammen med i 
Nakskov. Vi slog jo også vores folder 
på det mere sociale område som på 
Katten, Ritz, Vinkælderen, Strædet 
samt andre hyggelige steder i da-
værende ”Nakskov Down Town”.

Gensyn og genkendelse

Efter 50 år lykkedes det at samle 16 
mand ud af de oprindelig 30 fra holdet 
i Nakskov.

Vi var tre fra holdet, der efter sejltid 
havde fået ansættelse på Carlsberg/ 
Tuborg bryggerierne, og som havde 
haft lidt kontakt i denne periode. 
Tilfældigt fik vi atter kontakt via 
facebook sidste år og aftalte at mødes 
til en frokost før julen 2022. Vi havde 
ikke haft kontakt i ca. 30 år, men fandt 
ud af, vi havde meget at tale om og 
blev så enige om at prøve at samle 
holdet til re-union i Nakskov i anled-
ning af vores 50 års maskinist-
jubilæum.

Det lykkedes os via de sociale medier 
og personlige kontakter at få samlet 
16 mand fra holdet til træf i Nakskov. 
Vi havde bestilt værelser på Hotel 
Harmonien i Nakskov og booket 
jagtstuen til vores sammenkomst. 
Harmonien var kendt for at levere 
ganske fortræffelig mad til prøve-
turene, navngivninger m.m. af Kom-
pagniets skibe gennem de år, der blev 
produceret i Nakskov. (Et godt tip: 
Også aktuelt er køkkenets kvalitet i 
top, og hotellet er nyrenoveret).

Vigende hårgrænser

Det var spændende at opleve gen-
synet efter over 50 år. Der var dog et 
par problemer med genkendelsen. 
Det handlede vist mest om vigende 
hårgrænser og -længde. Det var jo 
rimeligt moderne med halvlangt hår i 
70'erne.

Snakken om, hvad der var sket de 
sidste 50 år kom hurtigt i gang. Vi 

Bjørn og Fanny Olesen

Ny Asien-odyssé fra Fanny og Bjørn

Der var under maskinist-arrangementet 
i Nakskov stor enighed om, at uddan-
nelsen under ØK's vinger var adgangen 
til mange af de spændende jobs som 
holdet har bestridt. Der var enighed om, 
at hele forløbet i ØK var uforglemmeligt. 
Tiden i Nakskov var hård men lærerig. 
Sejladsen med Kompagniets skibe har 
gjort, at man følte sig som en del af en 
spændende historie baseret på H. N. 
Andersens projekt og med en stil, man 
ikke fandt i andre rederier.

Søren Esbensen: - Under mit sidste 
besøg hos ØK i Frihavnen for at sige op 
for at søge andet job i land, bad jeg 
ydmygt om at få en anbefaling, når jeg 
nu skulle ud job-markedet. Reaktionen 
kom prompte fra Svend Jagd: Det var 
ikke nødvendigt….jeg skulle blot skrive 
i mine ansøgninger, at jeg havde været 
ansat hos ØK. Det gjorde jeg så. Og det 
virkede. Så Søren Esbensen runder af: 
Tak til ØK/EAC for de muligheder for en 
spændende karriere denne uddan-
nelse har skabt for os.

Den bedste og rette anbefaling:  
- Sig bare, du er vokset op i ØK

Mogens har hæget om Nakskovs ØK nøgle-position historisk fra stifteren, H. N. 
Andersens tid til værftet og museet. Han var også meget aktiv i etableringen af 
orienteringstavlen, som han præsenterer her på billedet, for HNA's fødested ved 
Nakskov Kirke. Mogens er sammen med fru Marianne æres-medlemmer af ØK 
Klubben. (Foto: Erik Ljunggren).

Bænket til herlig middag og snak på Harmonien. Fra venstre 
og bordet rundt: Jørgen Eriksen, Poul-Henrik Appelqvist 
Jensen, Bjarne Ebbesen Pedersen, Flemming Heide, 
Carsten Kofod, Søren Meincke, Erik Malchin, Bent Ove 
Pedersen, Lars Grønhøj og Søren Orland Pedersen. (Foto: 
Søren Esbensen).

Der blev allerede inden middagen taget hul på ”husker du?” 
ude i det gode vejr.  

delte os i nogle hold for at slentre lidt 
rundt i ”Down Town” Nakskov og 
genopfriskede gamle dage samt 
indtog noget frokost, hvilket rent 
tilfældigt blev på Harmonien for alle 
holdene. Senere på eftermiddagen 
besøgte vi Søfartsmuseet i den gamle 
toldbygning.

Vi nød en lækker middag i jagtstuen 

og fik snakket en masse om tiden på 
skolen, værftet og kollegiet samt 
oplevelserne på skibene og endelig 
om diverse karriereforløb. En del 
havde efter aspirant-tiden taget nogle 
år som maskinmestre i ØK-flåden, 
flere var skiftet til andre firmaer inden 
for den tekniske verden, og nogle var 
gået helt over i andre brancher. 

De fleste af de ældre herrer holdt ud til 
kl. 01:00 hvor vi skulle forlade jagt-
stuen, men vi var et par stykker, der 
stadig havde behov for at fortsætte 
med at udveksle minder og erfaringer. 
Der var bred enighed om at træffet 
skal gentages inden for alt længe.

          ELJ

Søren Esbensen fik den 
bedste anbefaling med årene i 
ØK. Søren var også tovholder 
på 50 års sammenkomsten i 
Nakskov sammen med Henrik 
Appelqvist Jensen og Søren 
Orland Peder-sen. De var alle 
senere kolleger i Carlsberg og 
Tuborg. 

ELJ

ELJ

ØK Bladet kan ikke undlade at følge 
op på ovenstående herlige indslag om 
maskinmestrene med markering af, at 
”Mr. Nakskov”, Mogens Andreasen, 
fylder 75 år, lørdag 13. januar. 
Mogens er født og opvokset i Nak-
skov, men vi kender ham jo i ØK Klub-
ben primært for en fantastisk indsats i 
over 25 år for indretning og drift af 
Nakskov Skibs- og Søfartsmuseum i 
den tidligere toldbygning på havnen. I 
øvrigt stærkt støttet af fru Marianne.

Mogens fortæller om sit liv i øvrigt:
- Efter skolen kom jeg i lære på 
Nakskov Skibsværft som klejnsmed. 

Efter svendeprøven fortsatte jeg på 
værftet i halvandet år, men ville prøve 
noget andet i Nakskov på OTA 
Solgryn i fem år. Derefter igen værftet, 
hvor jeg var til værftet lukkede og ca. 
1.000 blev ramt. Fra jernplader blev 
det for mig til plastikposer på JOKA 
Plast, hvor jeg var i 21 år, derefter 
efterløn og pension. 

Megen fritid blev lagt i Nakskov Ro-
klub med bl.a. ture i Det Sydfynske 
Øhav. Jeg har altid været glad for at 
sejle, og det blev også fulgt op i 
Marine Hjemmeværnet, hvor jeg 

sluttede som flotillechef. De bedste 
oplevelser har været, da jeg var med 
på Nakskov Skibs- og Søfartsmuseum 
og besøgene i ASIA HOUSE, hvor vi 
har fået en helt anden, bred opfattelse 
af ØK og det, som H. N. Andersen 
skabte over hele Verden - og ikke 
mindst i Nakskov. Jeg takker alle i ØK 
Klubben, hvor Marianne og jeg har fået 
en rigtig god behandling, ikke mindst 
da vi begge blev æresmedlemmer.

Den dag på Restaurant Fjorden
glemmer vi aldrig.

Museet ytter til Klostergade
Som tidligere omtalt i ØK Bladet er museet nu under flytning til det tidligere 
bibliotek i Klostergade under ny ledelse ved Lise Simon og Anna Arnecke. 
De nye rammer indrettes i samarbejde med Peter Freuchen Selskabet, og 
det vender ØK Bladet naturligvis tilbage til.   
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Maskinister i Nakskov

Svend Jagd til vordende maskinmestre:
- I skal have ordentlig mad – ikke kun pølser og wienerbrød 

Der er så ofte berettiget fokus på de 
mangfoldige grene af uddannelser 
gennem tiderne i ØK. Her kan ØK 
Bladet også sætte fokus på den 
omfattende uddannelse af maskin-
mestre, ØK stod for i mange år. Det 
sker i forbindelse med en 50 års re-
union, der blev gennemført i Nakskov, 
lørdag 26. august.

En af initiativtagerne til dagen, Søren 
Esbensen, beretter til ØK Bladet:  - 
For 51 år siden på en dejlig sommer-
dag, 7. august 1972, mødtes 30 håbe-
fulde unge mænd fra hele landet, på 
Nørre Vold Tekniske Skole i Nakskov. 
De var alle blevet optaget på maskin-
mester aspirant-uddannelsen under 
ØK's vinger.

Søren fortsætter: - Vi mødte op med 
vores forældre og blev introduceret til, 
hvad de næste knap tre år ville byde 
på af udfordringer under vores uddan-
nelse. Talere var skolens rektor, nogle 
lærere samt navnkundige, Svend von 
Bolten Jagd, som var ØK´s leder af 
uddannelsen. Vi fik mange gode råd 
specielt fra Svend Jagd, der blandt 
andet informerede om, at denne ud-
dannelse ikke kunne gennemføres på 
pølser og wienerbrød alene. ØK 
sikrede i stedet et dagligt to retters 
frokostmåltid i Marketenderiet på 
værftet – så vi kunne overleve.

Vi blev indkvarteret på H.N. Andersen 
Kollegiet, sagde farvel til vores for-
ældre og stod nu alle på egne ben. 

Lange dage – intet problem med søvn

Det var en meget koncentreret uddan-
nelse med otte timer på Teknisk Skole 
om dagen, tre timer på aftenskole og 
endelig et par timer på kollegie-
værelset til lektielæsning om aftenen. 
Efter et år på Teknisk Skole overgik vi 
til den alsidige rederiuddannelse på 
værftet, indtil vi skulle til eksamen. 

Den udfordrende lange hverdag 
gjorde, at der ikke var de store pro-
blemer med at sove om natten. 

December 1973 gik vi op til maskinist-
eksamen, som var det første skridt på 
vejen til at blive maskinmester. Januar 
1974 fortsatte vi på værftet til vores 
udmønstringer i Kompagniets skibe 
startede successivt i foråret 1974. Det 
var lidt trist at blive skilt fra de kamme-
rater, vi havde gået sammen med i 
Nakskov. Vi slog jo også vores folder 
på det mere sociale område som på 
Katten, Ritz, Vinkælderen, Strædet 
samt andre hyggelige steder i da-
værende ”Nakskov Down Town”.

Gensyn og genkendelse

Efter 50 år lykkedes det at samle 16 
mand ud af de oprindelig 30 fra holdet 
i Nakskov.

Vi var tre fra holdet, der efter sejltid 
havde fået ansættelse på Carlsberg/ 
Tuborg bryggerierne, og som havde 
haft lidt kontakt i denne periode. 
Tilfældigt fik vi atter kontakt via 
facebook sidste år og aftalte at mødes 
til en frokost før julen 2022. Vi havde 
ikke haft kontakt i ca. 30 år, men fandt 
ud af, vi havde meget at tale om og 
blev så enige om at prøve at samle 
holdet til re-union i Nakskov i anled-
ning af vores 50 års maskinist-
jubilæum.

Det lykkedes os via de sociale medier 
og personlige kontakter at få samlet 
16 mand fra holdet til træf i Nakskov. 
Vi havde bestilt værelser på Hotel 
Harmonien i Nakskov og booket 
jagtstuen til vores sammenkomst. 
Harmonien var kendt for at levere 
ganske fortræffelig mad til prøve-
turene, navngivninger m.m. af Kom-
pagniets skibe gennem de år, der blev 
produceret i Nakskov. (Et godt tip: 
Også aktuelt er køkkenets kvalitet i 
top, og hotellet er nyrenoveret).

Vigende hårgrænser

Det var spændende at opleve gen-
synet efter over 50 år. Der var dog et 
par problemer med genkendelsen. 
Det handlede vist mest om vigende 
hårgrænser og -længde. Det var jo 
rimeligt moderne med halvlangt hår i 
70'erne.

Snakken om, hvad der var sket de 
sidste 50 år kom hurtigt i gang. Vi 

Bjørn og Fanny Olesen

Ny Asien-odyssé fra Fanny og Bjørn

Der var under maskinist-arrangementet 
i Nakskov stor enighed om, at uddan-
nelsen under ØK's vinger var adgangen 
til mange af de spændende jobs som 
holdet har bestridt. Der var enighed om, 
at hele forløbet i ØK var uforglemmeligt. 
Tiden i Nakskov var hård men lærerig. 
Sejladsen med Kompagniets skibe har 
gjort, at man følte sig som en del af en 
spændende historie baseret på H. N. 
Andersens projekt og med en stil, man 
ikke fandt i andre rederier.

Søren Esbensen: - Under mit sidste 
besøg hos ØK i Frihavnen for at sige op 
for at søge andet job i land, bad jeg 
ydmygt om at få en anbefaling, når jeg 
nu skulle ud job-markedet. Reaktionen 
kom prompte fra Svend Jagd: Det var 
ikke nødvendigt….jeg skulle blot skrive 
i mine ansøgninger, at jeg havde været 
ansat hos ØK. Det gjorde jeg så. Og det 
virkede. Så Søren Esbensen runder af: 
Tak til ØK/EAC for de muligheder for en 
spændende karriere denne uddan-
nelse har skabt for os.

Den bedste og rette anbefaling:  
- Sig bare, du er vokset op i ØK
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          ELJ
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ELJ

ELJ
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Fuldender ØK-odbredden:
                         Oriental Hotel-Asiatique

Æresmedlem af ØK Klubben, Willy 
Brorson, har som bekendt medvirket 
til udgivelse af en række bøger i sit 
navnkundige ”Snesejler-univers”. Det 
omtalte ØK Bladet nr. 1/2022, men de 
seneste oplag blev i den grad revet 
ned fra hylderne, så de stort set var 
udsolgt samtidig med, at ØK Bladet 
omtalte dem sidste år. Willy har derfor 
besluttet at trykke et nyt oplag af 
bøgerne 2-5. 
 
Ligesom i den første bog, ”Snesejler 
1”, der udkom i 2010, er det sømands-
historier skrevet af søfolk i sømænde-
nes egen jargon. Det er en blanding af 

længere eller kortere historier om livet 
til søs fra en svunden tid, der aldrig 
kommer tilbage. Mange af historierne 
begynder, når skibene lå i Frihavnen, 
hvor der herskede travlhed om bord 
indtil ordren lyder: ”Alle besøgende 
fra borde”. I ”Snesejler” er det ØK-
stilen, der bliver fremhævet, og som 
mange den dag i dag taler om, med 
højagtelse, som Willy selv udtrykker 
det.
 
Brorson og Matthé

Bag udgivelserne står Willy Brorson 
og René Matthé, som begge selv 
sejlede nogle år i ØK. Willy påmøn-

strede som 17-årig ØK's MS Malacca, 
på det absolut nederste karrieretrin 
som pantry-dreng, inden han sluttede 
som tjener. René Matthé begyndte sin 
karriere i 1955 på MS Jutlandia som 
dæksdreng. Han sejlede indtil 1960, 
hvor han sluttede karrieren som 
matros, da en ung dame ikke syntes, 
han havde lyst til at sejle mere.

   ELJ

ØK Fondens ungdoms-målgruppe, 
Living Asia, blev officielt lanceret 28. 
september i Asia House, som det 
også fremgår af forsiden. 

Unge studerende og nyuddannede, 
der brænder for Asien, samledes fra 
alle hjørner af landet i Asia House på 
Indiakaj. De greb muligheden for at 
dykke ned i Living Asia´s mission som 
bidrag til at forme deres fremtid, 
kommenterer en af tovholderne i Asia 
House, Torben Krab.   

TV2's Asien-korrespondent, Casper 
Wichmann, holdt et inspirerende 
oplæg om sin personlige rejse fra at 
være studerende på Asien-studier til 
sit nuværende job, hvor han ihærdigt 
har holdt fast i sin asiatiske passion på 
trods af en ofte meget snørklet 
karrierevej.  

Pris-vindere – og ”Human Bingo”

Derudover fejredes vinderne af EAC 

Foundations bachelor-konkurrence, 
Arnaldur Jónsson, Timmy Foo og 
Tove Duncan-Jones. 

Kenneth Luciani overrakte prisen til 
de tre vindere, og Kenneth faciliterede 
herefter en dialog med de tre om 
deres erfaringer, indsigt og beslut-
ningsprocessen bag deres bachelor-
opgave, "Energy Blockchain for Solar 
PV in Southeast Asia".  

Der blev også tid til en livlig "Human 
Bingo"-aktivitet, hvor de unge gik 
rundt i lokalerne på jagt efter andre 
deltagere for at finde færdigheder og 
interesser, som kunne udfylde deres 
bingoplade. Det var en sand fornøj-
else at se det gamle lokale blive fyldt 
med ung, ny energi. 

Young Professionals Council 

Efter lanceringen af Living Asia kunne 
de unge søge om optagelse i Living 
Asia's Young Professional Council 

(YPC), som bliver det organiserende 
råd for Living Asia i samarbejde med 
Asia House.

YPC mødtes allerede første gang, 2. 
november, i en virtuel dialog via Asia 
House. Her blev de første rammer lagt 
for udvikling af strategien for Living 
Asia´s virke og organisering. På 
mødet diskuterede rådets 14 med-
lemmer ud fra de tre overskrifter: 
Aktiviteter - Networking & Branding - 
Organisering. Der er nu et godt 
grundlag for Asia House til at udvikle 
de strategiske rammer for Living Asia 
og YPC.  

YPC mødes igen 7. februar, hvor 
strategien og den fremtidige organi-
sering og aktiviteter bliver yderligere 
afklaret.    
    ELJ

store linjer op og følger, hvordan ØK 
navigerede gennem økonomiske op- 
og nedture, under kriser og krig, samt 
hvordan Kompagniet indrettede sig 
under skiftende rammebetingelser

Gratis tilbud til studerende

Det samlede materiale er et gratis 
tilbud til undervisning af elever i 
gymnasiet (Stx, Hhx, Htx, HF) og 
elever på Martec (maritim student). 
Det kan også indgå i undervisningen 
på Simac (maritim akademiuddan-
nelse) og på CBS (erhvervs- og 
søfartshistorie). Dokumentar-serien 
henvender sig også mere bredt til 
danskere med interesse for erhvervs- 
og søfartshistorie samt internationalt. 
Altså os allesammen.      

 ELJ

”Snesejler” 2-5 hurtigt udsolgt – nu i nyt oplag  

Producenterne Anette Eggert Fryden-
berg, Cicerone ApS, og Ebbe Kyrø, 
Nexus Kommunikation A/S, har 
dygtigt samlet hele ØK-historien i 
filmserien, "ØK - Kompagniet i 
verdensklasse” (omtalt ØK Bladet, 
marts 2023). Det er blevet til seks film 
á 14-25 minutter, samlet ca. to timer – 
altså hver især et fint, overskueligt 
format til den unge målgruppe – men 
også for alle os andre. Link til de seks 
film er:  https://nexuslearning.dk/
videregaaende-uddannelse/#_

Orient´s Fond og ØK Fonden har som 
omtalt i ØK Bladet støttet projektet 
økonomisk og inviterede til premiere 
ved en reception i Asia House, 28. 
november. Her takkede ledelsen for 
ØK Fonden, formand Ove Ullerup og 
direktør Susanne Rumohr Hækkerup, 

for det finansielle samarbejde med 
Orient´s Fond samt producenterne. 
Desuden deltog en lang række af 
dem, der har bidraget med indslag og 
kommentarer til fortællingen om ØK. 
Til alle sider, hvor ØK Bladet forhørte 
sig, blev der udtrykt stor anerkendelse 
til resultatet.

Begge producenter kommenterede 
også ved receptionen deres arbejde 
for at skabe en dokumentar, der 
suppleres med elevopgaver og littera-
turliste. De første fem dele handler om 
fem faser i ØK's udviklingshistorie, 
sidste del orienterer om bl.a. virksom-
hedskulturen i ØK. Der er naturligvis 
især fokus på vores visionære iværk-
sætter, H. N. Andersen.

Frydenberg og Kyrø: - Vi trækker de 

Dokumentar-budskab til unge og os andre: 
ØK var verdensklasse

Se her: Ung aktivitet i Asia HouseNy ØK film

”Snesejler – Hvad søfolk husker”
Bind 2, 3, 4, og 5

Willy Brorson og René Matthé.
 A Rasmussens Bogtrykkeri, Bookstore.

Du kan også følge Snesejler på
ØK Klubbens hjemmeside. 

Formanden for ØK Fonden, Ove Ullerup, 
byder her velkommen til ØK-dokumentar 
premieren i Asia House. (Foto: Ebbe 
Kyrø).

Orient Fonds sekretariatschef, Lars 
Reuter, til højre, samlede i Asia House op 
på gode minder fra produktionen med 
Ebbe Kyrø. (Foto: Salma Nawaz)

Redaktør Flemming Højbo var blandt 
gæsterne i Asia House. Højbo har jo 
også selv tidligere beskrevet ØK´s 
historie i bogform, og han bidrager også 
med kommentarer i det nye filmprojekt. 

Anette Eggert Frydenberg og Ebbe Kyrø har nu afsluttet det store projekt. 
(OBS: Se side 15: Frydenberg og Kyrø besøger ØK Klubben 20. februar)

ØK´s legendariske, forliste skoleskib, ”Køben-
havn”, taber aldrig sin mytiske skæbne. Aktuelt 
lyser en model af ”København” (foto: Jens 
Bjergmose) op i udstillingen, Skibe på Stribe, 
på M/S Museet for Søfart i Helsingør (tirsdag-
søndag kl. 11-17).  

Den store udstilling rummer massevis af rede-
riernes skibsmodeller samt flaskeskibe, 
modeller i pap, Lego og meget, meget mere.  
Midt i det hele lyser ”København” op i en 
montre, der også er forsynet med skoleskibets 
historiske baggrund.

Besøg endelig museet i Helsingør, hvis lejlig-
hed byder sig.       
    ELJ  

”København” i mytisk museums-lys

Skoleskibet ”København”
M/S Museet for Søfart I Helsingør
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ØK Klubbens aktiviteter

Alle nisserne i aktivitetsudvalget under anførsel af deres formand, Søren Tousgaard, fik på ny den omfattende logistik 
med så stort et arrangement, til at gå op i fine, festlige timer.

Desværre var klubbens navnkundige bankomester, Jens Høding, nødsaget til at melde helbredsmæssigt forfald. Så 
det blev igen Erik Ljunggren, der stod for at ryste posen, men også Gamle Ole (90) kom op af posen nogle gange 
sammen med de øvrige 89 tal.        ELJ

ØK BLADET - DECEMBER 2023

Kryds allerede af i din 2024-kalender:

Aktivitetsudvalget er i fuld gang med at sætte et nyt, 
spændende 2024-program. Alle detaljer følger løbende 
i ØK Bladet på tryk (næste marts 2024) samt  ved aktuelt 
behov for de to førstnævnte i ØK Bladet Elektronisk.

Banko-posen igen rystet i ØK Klubben

— Tirsdag, 20. februar, kl. 14.30 – ca. 16.30, Asia 
House. Producenterne af ny ØK-dokumentarfilm 
(se side 12), Anette Frydenberg og Ebbe Kyrø viser 
klip fra og kommenterer deres projekt. Tilmelding 
og yderligere detaljer følger i ØK Bladet Elek-
tronisk. Tovholdere: Torben Nielsen og Erik 
Ljunggren.

— Onsdag, 20. marts, kl. 11.00, Folketinget. Rund-
visning og derefter frokost i Snapstinget. Yderligere 
detaljer for tilmelding m.m. følger i ØK Bladet 
Elektronisk. Tovholder: Kerstin Jacobsen. 

— Torsdag, 18. april, Asia House. ØK Klubbens 
generalforsamling. Dagsorden og detaljer i ØK 
Bladet marts 2024. Tovholdere: Hele bestyrelsen.

— Tirsdag, 28. maj. Med Cathy ud i det nye, grønne 
København. Tovholdere Cathy Bang og Søren 
Tougaard.

— Fredag, 28. juni. ØK Klubbens golf i Hornbæk. 
Golfudvalget er allerede i gang med forbere-
delserne, som de glæder sig til at fortælle mere om i 
ØK Bladet, marts. Fra venstre er det Kenneth 
Luciani, Knud Birk, Claus Meulengracht og Henrik 
Alsing. Peter L. Clausen er også aktiv i udvalget, 
men var forhindret i at deltage i mødet til dette foto, 
fordi han var til Gazelle-kåring…! 

— Torsdag, 8. august, Asia House. ØK Klubbens 
Sommertræf 2024. Tovholdere Andy Vels Jensen 
og hele bestyrelsen.

— Torsdag, 21. november, Asia House. Honorar 
bissernes julefrokost 2024. Tovholder Niels Veje 
m.fl.

— Torsdag, 5. december, Asia House. Banko 2024. 
Tovholder Søren Tougaard m.fl.
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NYT FRA ØK KLUBBEN udgives af ØK Klubben. Redaktør Erik Ljunggren (ELJ, e-mail: erikjunge88@gmail.com) er i klubbens 
kommunikationsudvalg sammen med Jens Bjergmose (udvalgsformand), Erik Bøgh Christensen, Torben Nielsen samt hjemmeside-
administrator, Jannie Ørsted Nielsen. Udvalgets adresse er c/o ØK Klubben, Asia House, Indiakaj 16, 2100 København Ø, e-mail 
redaktion@eacclub.dk. Grafik, lay-out og tryk: Goran Jankovic & Regnbuetryk ApS. Klubbens e-mail eacc@eacclub.dk og hjemmeside 
www.eacclub.dk.

Klubbens bankkonto: Danske Bank nr. 1551-16751790 (SWIFT DABADKKK IBAN Dk2730000016751790). MobilePay: 62 97 26.

KØB AKTIVITETER: Du kan købe Din deltagelse i ØK Klubbens arrangementer via hjemmesiden, www.eacclub.dk. Vælg her fanen “Butik" og 
vælg det ”produkt”, du vil købe, og når du trykker køb bliver din indkøbskurv øverst i højre hjørne opdateret. Når du har købt, trykker du på ”kurven” 
tjekker om alle dine ”varer” er der. Tryk derefter ”kassen”, og du får et billede, hvor du bedes taste dine oplysninger inkl. kreditkort oplysninger. Tjek 
dine indtastninger, tryk næste, og din ordre er gennemført. OBS: Du kan naturligvis også betale med anviste MobilePay eller overførsel til 
Klubbens bankkonto. 

ØK Bladet udkommer næste gang marts 2024 med redaktionel deadline medio februar.

Redaktørens á propos om klubbens liv 

Erik Ljunggren

Knud Erik vært på Fyn – og gæst i Asia House
ØK Klubben besøgte som omtalt 
Knud Erik Hansens imponerende 
møbelvirksomhed, Cart Hansen & 
Søn, i Gelsted på Fyn, 16. september. 
Og præcis to måneder efter, 16. 
november, var Knud Erik gæst i Asia 
House ved honorarbissernes navn-
kundige julefrokost i Asia House. Her 
var han også sponsor af hoved-
gevinsten, Wegners Y-stol, der er 
signatur-produktion i Gelsted. Og, 
som det fremgår af billedet her, blev 
Erik Bøgh Christensen under julefro-
kosten den heldige vinder af stolen. 
Her er der sandelig tale om klub-
synergi mellem besigtigelsen af pro-
duktionen på Fyn og lykkenumrene 
ved julefrokosten….

Jutlandia-arrangementet på Langelinie og i Asia House, 16. 10. 
blev en minderig dag på 70 året for Jutlandias sidste anløb som 
hospitalsskib herhjemme Ikke mindst et meget fint, følelsesladet 
indlæg i Asia House af Henrik Jagd, til venstre, gav anledning til 
dialog som her med Freddy Arildsen (se også side 3, nyt medlem 
af klubben). Jutlandia er symbolet for: Fortiden er aldrig forbi

Vi udvikler også løbende kommuni-
kationen. Redaktionen har f.eks. valgt 
at udnytte muligheden for kombi-
nation af aktuel elektronisk informa-
tion til medlemmerne kort efter de 
afviklede arrangementer, som du 
givet har set i forbindelse med 
Jutlandia-dagen på Langelinie, 16. 
oktober og honorarbissernes jule-
frokost, 16. november. Men vi følger 
også op i det trykte blad i mere 

kommentator-spor, som det fremgår. 
Dog faldt julebanko, 11. december, så 
fint i tråd tidsmæssigt for denne 
bladudgivelse, at det alene dækkes 
aktuelt her.

Klubbens aktivitetsudvalg har også 
mange spændende brikker på plads 
for det nye år, som det fremgår andet-
steds her på siderne. Også i denne 
sammenhæng et lille tips: Hold også 

øje med Silkeborg ØK Skibs-klub, 
som netop har afviklet en aften med 
Poul M. Schmidt, ”Fra rederi-lærling 
på Nakskov Skibsværft til direktør i 
Mermaid Maritime Vietnam”. I februar 
får de besøg i det jyske af Henrik 
Rasmussen (forfatteren, Solen gik 
ned over ØK).

Interessen for alt, der rører sig om-
kring ØK, er aldrig forbi!

Fortiden er aldrig forbi….
Vi er alle i ØK Klubben præget af engagement, hygge og dialog, når vi mødes. Hos os er fortiden 
aldrig forbi á propos klubbens liv. 

Niels P. Veje og hans team havde igen 
sikret flot ramme og stemning for 
julefrokosten. På det andet foto byder 
Niels velkommen. Der lyttes her 
andægtigt til ham – senere var det 
noget sværere at få ørenlyd under 

den fine stemning og skønsang Det 
var bisse-julefrokost nr. 62 i den 
lange, traditionelle række. Og der er 
allerede sat plads af til 63. frokost i 
klub-kalender 2024, torsdag 21. 
november i Asia House. 

ELJ

ELJ

Alle ønsker at vinde guf 
med hjem – men banko er 
også hyggesnak og sam-
vær. Alle ventede spændt 
på dagens banko.

Susanne Petersen vandt aftenens hovedgevinst, en kasse 
juleguf, som hun præsenterer til højre. På det andet foto sikrer 
hun sig vinder-pladen, inden den spændende afgørelse..

Susanne ramte fuld plade sammen med Jette Olsen, så de to 
næsten naboer måtte ud i lodtrækning fra posen, hvor 
Susanne tog det ultimative vindernummer, 90.

ØK Klubbens bankologistik 
gik igen op i en højere 
enhed i samarbejde med 
Asia House sekretariatet. 
Lige fra leveringen af de 
mange gevinster, som 
husets, Salma Nawaz, 
præsenterer her, til den 
omfattende bordopstilling 
såvel oppe som nede i Asia 
House – her var der banko 
til alle!

Ingen jul uden ØK Klubbens banko i Asia House igen med 
fuldt hus, mandag 11. december.
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ØK Klubbens aktiviteter

Alle nisserne i aktivitetsudvalget under anførsel af deres formand, Søren Tousgaard, fik på ny den omfattende logistik 
med så stort et arrangement, til at gå op i fine, festlige timer.

Desværre var klubbens navnkundige bankomester, Jens Høding, nødsaget til at melde helbredsmæssigt forfald. Så 
det blev igen Erik Ljunggren, der stod for at ryste posen, men også Gamle Ole (90) kom op af posen nogle gange 
sammen med de øvrige 89 tal.        ELJ

ØK BLADET - DECEMBER 2023
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Formandens hjørne

Jeg har sagt det før - men siger det gerne igen: Sikke et 
blad og indhold! Tak til redaktøren og alle jer, der hjælper 
til med at fortælle de gode ØK-historier og sørger for 
materiale til bladet. Det gælder også de fødselarer, der 
siger ”ja tak” til at danne portræt i bladet og dermed til at 
indvie klubmedlemmerne i deres ØK-tid og karriere; både 
i forhold til familie og arbejde.

Selvom man nogle gange tænker, ”vi må ski´ da løbe tør 
for interessant materiale til bladet”, ja så bliver man hvert 
kvartal positivt overrasket. Det beviser blot, hvor stor 
indflydelse ØK har haft på så mange mennesker, som 
stadig skaber gode rammer til fællesskab.

Ny formand for aktiviteterne
I kan glæde jer til nye spændende 2024-arrangementer, 
som alle er omtalt eller adviseret inde i bladet side 14-15. 
Men notér gerne: En ny ØK-film er klar i februar 2024 og 
klubben vil forsøge at have et arrangement i Asia House, 
hvor vi fremviser filmen, 20. februar. Vi overvejer et 
alternativ til vores revy arrangement, som måske kan 
bringe os på en tur ”ud i landet”. Derudover, tanker om et 
besøg i Folketinget og en aften i Asia House, hvor vi har 
emnet ØK og Afrika på dagsorden. Derudover er de faste 
arrangementer i kalenderen; Generalforsamling 18.4, 
Golf 28.6, Sommertræf i Asia House 8.8, Julefrokost 21.11 
og Banko 5.12. 

I den forbindelse er det sådan, at Erik Ljunggren, som 
overtog formandsposten i aktivitetsudvalget efter Maria 
O. M. Jensen, vil skrue lidt ned og bruge mere tid på at 
fokusere endnu mere på bladet i tryk/elektronisk og vores 
kommunikation med medlemmerne. Det glæder mig, at 
Søren Tousgaard har sagt ja til at overtage som formand 
efter en løbende overgang med Erik. 

Flere ”varme hænder”

Forventningen er også, at vi får lidt mere hjælp til plan-
lægning og ikke mindst afvikling af vores arrangementer. 
Antal af arrangementer på et år afhænger meget af, hvor 
mange ”varme hænder”, vi har adgang til. Med andre ord, 
aktivitetsudvalget søger efter flere som Kerstin Jacobsen, 
der er villige til ikke blot at hjælpe til med et arrangement, 
men måske også være tovholder konkret. Kerstin er et 
godt eksempel på en, der har været en kæmpe bistand til 
arrangementer og altid villig til at tage fat. Øvelse gør 
mester, men det at være tovholder, er nu beskrevet i en 
”spiseseddel” udviklet i aktivitetsudvalget. Så hvis du er 
klar til at blive lidt involveret i klubbens arrangementer, så 
skriv til den kommende formand for udvalget, Søren Tous-
gaard Jensen på e-mailadressen s-tousgaard@privat.dk.

På forhånd tak, hvis du har tid og lyst til at bidrage med at 
holde liv i den 75+ år gamle klub!

ØK Bladet digitaliseret

Vi er mere eller mindre klar med 
at digitalisere vores ØK-blade. 
Vi skal lige ind over, hvordan vi 
giver medlemmerne adgang til 
alle disse blade, da de naturligvis er lidt ”tunge”, og vi skal 
undgå at det har indflydelse på vores hjemmeside, eller at 
bladene bliver langsomme at downloade. Det vigtigste er 
at vi er i mål med projektet, og nu forventer vi at kunne give 
alle medlemmer adgang inden 2024 sætter i gang. Stor 
tak til Torben Nielsen for hans store indsats på dette 
område!

Gode pensions-tip 

Flere fra min årgang (1976) er nu i gang med at gøre klar til 
en pensionist tilværelse, og dermed skal de finde ud af, 
om de har adgang til udenlandsk pension samt hvor og 
hvordan, de kan få udbetalt denne pension. Godt jeg 
startede i ØK med en realeksamen, da jeg så er 2-3 år 
bagefter dem, der kom med en studentereksamen    I den 
forbindelse har flere fundet glimrende nyt i, at de har ret til 
pension fra udlandet, uden at det reducerer eller påvirker 
deres pension i Danmark. Nu er jeg selv begyndt at 
undersøge mine muligheder m.h.t. pension fra de lande, 
jeg har arbejdet i, og det har været et interessant projekt. 
Der findes en aftale mellem Danmark og andre 
(konventions) lande, hvor man er blevet enige om at 
forenkle (til dels!), hvordan man får godkendt og udbetalt 
pension fra udlandet. Et land, der er med i konventionen, 
er USA. Jeg har kort, well så kort som muligt, inde på 
hjemmesiden, beskrevet, hvordan jeg selv bar mig an 
med pension fra USA. Det er et ”DIY”-projekt, altså noget 
man selv skal tage sig af, og jeg eller Klubben tilbyder 
ikke, at vi kan tage os af medlemmers ansøgninger. Så 
læs op om emnet og tag fat. Der kan være penge at hente 
hjem!

Glædelig jul til jer alle, og I ønskes en god, munter og 
sund start på det nye år. Forhåbentligt bliver det en 
mere fredelig og fordragelig verden, end vi har 
oplevet i 2023; og fingre krydses for meget mindre 
sommerregn i Danmark! 

Selv spenderer min ”ØK piccoline” og hustru, Janni, 
og jeg julen med familien i Australien og er først hjem-
me igen midt februar. Ja, julen varer længe     men 
ferien kombineres med lidt arbejde downunder.

BBU EL N

K   

••   

Ø

K K

Ø
ØK 

De gør det igen med bladet….!

De bedste ØK- og julehilsner, Andy

www.eacclub.dk.

Andy Vels Jensen 
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